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Выдаецца з лiпеня 1995 г.  
на беларускай  
i рускай мовах

Выдавец: 
УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Да ўвагі!
Õòî õî÷à 
íàáûâàöü ãàçåòó  
¢ îô³ñå ðýäàêöû³ — 
÷àêàåì!

Íà ïðàñòîð,  íà øûðîê³ ðàçëîã 
Âûõàäç³,  ìîé íàðîä,  ãðàìàäîþ...

ßêóá ÊÎËÀÑ

Да заканчэння падпіскі на «Народную Волю» на першую палову 2020 года застаецца 16 дзён.  
Не спазніцеся!

АКЦЫЯ

Моладзь –  
за Незалежнасць Беларусі!

Так, ім, маладым, жыць і жыць у роднай 
краіне! І яны хочуць, каб Беларусь была 
Незалежнай, суверэннай. Таму і выйшлі ў 
мінулыя суботу і нядзелю на мітынг і шэс-
це, каб сказаць, што з Расіяй, як і з усімі 
суседзямі, трэба сябраваць, мець добрыя 
эканамічныя, культурныя і іншыя стасункі, 
але не станавіцца яе “Северо-Западным 
краем”.

Заўважым: удзельнікі суботняй акцыі, 

якая была, можна сказаць, спантаннай і 
афіцыйна не санкцыянаванай, але налічвала 
прыкладна каля тысячы чалавек, фактыч-
на аказалі моцную маральна-псіхалагічную 
падтрымку беларускай дэлегацыі, якая ў 
гэты дзень вяла ў Сочы цяжкія перамовы з 
расійскім кіраўніцтвам. І хочацца верыць, 
што на гэты раз беларускае правасуддзе 
ўстрымаецца ад пакарання арганізатараў 
акцыі. Дарэчы, усё адбывалася даволі пры-

стойна. Хто-ніхто паліў і таптаў нагамі 
партрэты Пуціна, але ж падчас такіх маса-
вых мерапрыемстваў гэта не з’яўляецца 
крамолай.

Найгалоўнейшая каштоўнасць любога 
народа – Незалежнасць і суверэнітэт. І мы, 
беларусы, таксама хочам жыць свабоднымі, а 
не пад чужым абцасам.

Андрэй КАВАЛЬЧУК.  
Фота Надзеі БУжАН.

Аляксандр Лукашэнка нават 
піць з Пуціным не хацеў?

СТОП-КАДР

Так, паглядзіце на здымак: Уладзімір 
Пуцін аж цягнецца з фужэрам да 
Лукашэнкі, а ў Аляксандра Рыгоравіча 
і рука не падымаецца. Сапраўды, за 
што піць, калі расійскі бок вось ужо 

колькі месяцаў упарціцца, не жадаючы 
прадастаўляць роўныя эканамічныя 
ўмовы для прадпрыемстваў дзвюх краін?

Дарожныя карты, пра якія так 
многа гаварылі напярэдадні, так і не 

падпісаны, хоць перагаворы вяліся 
больш за пяць гадзін. Будзем чакаць 
20 снежня, калі, магчыма, адбудзецца 
новая сустрэча кіраўніцтва Расіі і 
Беларусі.

Аднамах Зинаида Андреевна
Глинский Александр 
Семенович
Юрчук Ольга Григорьевна
Березовский Л.Ф.
Аседовский Сергей 
Владимирович
Иванцова Ева Даниловна
Вольский Станислав Игоревич
Секерко Елена Леонидовна
Буйкевич Владимир 
Владимирович
Гущева Валентина Федоровна
Зверуго Владимир Степанович
Мордачёв Василий 
Николаевич
Равинский Виталий 
Федорович
Байдак Валентина 
Александровна
Логацкий Г.Н.
Кунцевич Вячеслав 
Валентинович
Ефименко Н.Н.
Шилов Петр Гаврилович
Шевчук Николай 
Александрович
Антонович Т.Н.
Сенчило Ольга Николаевна
Богдель Виктор Иванович
Каролик Альбина Семеновна
Крезо Екатерина Петровна
Леонова Мария Андреевна
Бондаренко Зинаида 
Александровна
Романов В.Л.
Афанасенко Валентина 
Гавриловна
Козлов Валентин Анатольевич
Кардаш Владимир 
Владимирович
Гурченко Дина Ивановна
Адзерихо Тамара 
Серафимовна
Тарасова Нина Ивановна
Зеленкевич А.В.

Шевякова Светлана 
Антоновна
Митин Лев Николаевич
Базыльчик Елизавета 
Адамовна
Шилович В.С.
Терентьева Оксана 
Александровна
Емельянов Леонид 
Григорьевич
Шустик Валентина 
Григорьевна
Олеярник Е.И.
Болдышев Василий 
Семенович
Заболотная Ирина Ивановна
Авлаенко В.С.
Вильчик Алла Г.
Какарека Николай 
Александрович
Владыко Петр Петрович
Карпук Ольга Алексеевна
Тарасевич Зинаида Антоновна
Кищук Татьяна Степановна
Воскобович А.М.
Шостак Антон Юльянович
Дробница Валентин 
Арсентьевич
Михнюк Ольга Сергеевна 
(индивидуальный предпри-
ниматель)
Конаплева Лариса Ивановна
Змушко Михаил Кононович
Писарик Андрей Николаевич
Ковалев Николай Петрович
Позднякова Зоя Наумовна
Якимович Зинаида 
Тимофеевна
Галеня Валерий Павлович
Базыльчик Елизавета 
Адамовна
Шэвякова Светлана 
Антоновна
Русан Сергей Иванович
Слабодченко А.А.
Жигелевич Г.А.

Дзякуй Вам,  
добрыя людзі!

Што ні кажыце, а свет не без добрых людзей. 
Глядзіце, колькі ўжо чалавек адгукнуліся на 

просьбу рэдакцыі сабраць грошы для таго, каб 
мы мелі магчымасць забяспечыць у першай 
палове 2020 года 600 публічных бібліятэк 

падпіскай на “Народную Волю”. Дзякуй Вам, 
шаноўныя!

Спіс ахвяравальнікаў падаём у тым парадку,  
як адбывалася пералічэнне грошай.

***
Дабрачынная акцыя “Каб у 600 бібліятэк была “Народная 

Воля” працягваецца. Нагадваем: рэквізіты для пералічэння 
грошай (з адзнакай “Падпіска для бібліятэк”) ранейшыя:
220030 г.Мінск, вул.Энгельса, 34а      УНП 100961759
банкаўскія рэквізіты:  
р/р BY08 PJCB 3012 0065 3510 0000 0933
у «Прыёрбанк» ААТ, ЦБУ 113
BIC: PJCBBY2X

Адначасова ў чарговы раз хочам сказаць: выказваючы шчырую 
ўдзячнасць усім патэнцыяльным ахвярадаўцам, рэдакцыя 
газеты «Народная Воля» заўжды гатова наладзіць з вамі самыя 
цесныя стасункі. Рады будзем бачыць вас у нашым офісе па 
адрасе: Мінск, вул.Энгельса, 34а.  
  Кантактны тэлефон – 8-017-328-68-71.

ДАбРАчЫннАСЦь

Навошта беларуская апазіцыя  
паляцела ў Грузію?

Учора, 9 снежня, у Тбілісі завяршылася Восьмая сесія Парламенцкай асамблеі “Усходняга партнёрства” 
(Еўранест). Падчас сесіі адбылося пасяджэнне рабочай групы па Беларусі, на якім абмеркавалі бягучую 

палітычную сітуацыю ў краіне і вынікі парламенцкай кампаніі.
У Грузіі Беларусь прадстаўлялі Анатоль Лябедзька, Алена Анісім, Віталь Рымашэўскі, Аляксей Янукевіч і 

іншыя апазіцыйныя палітыкі.

КУЛУАРЫ

«Гэта было першае пасяджэнне Еўранеста пасля 
парламенцкіх выбараў у Беларусі, і менавіта ацэнка іх 
стала важным пунктам абмеркаванняў, – адзначаюць 
палітыкі, якія бралі ўдзел у сесіі Еўранеста. – Вынікі 
назірання за выбарамі ў многім сведчаць, што новы склад 
Палаты прадстаўнікоў сфарміраваны, можна сказаць, 
адміністрацыйным чынам, а таму і парламент не можа 
лічыцца легітымным выразнікам волі беларускага народа. 
З гэтай нагоды дэпутаты Палаты прадстаўнікоў сёмага 
склікання не могуць заняць прызначаныя для Беларусі 
крэслы ў Парламенцкай асамблеі “Усходняга партнёрства”.

“Еўрапейскія палітыкі расчараваны вынікамі 
парламенцкай кампаніі ў Беларусі, – выказвае Анатоль 
Лябедзька свае думкі пасля паездкі ў Тбілісі. – Ёсць 
верагоднасць, што будзе распачата дыскусія аб неабходнасці 
ўвядзення кропкавых санкцый у адносінах да тых, хто 
непасрэдна ўдзельнічаў у фальсіфікацыях.

Праўда, у Бруселя адсутнічае адзінае, узгодненае 
пасланне афіцыйнаму Мінску. Гэта стварае для Чырвонага 
дома даволі камфортную прастору для палітычнага манеўру. 
Еўрачыноўнікі робяць акцэнт на ўвядзенні мараторыя на 
смяротнае пакаранне. Пытанне, якое ніяк не ўплывае на 
перамены ў Беларусі.

Дэмакратычныя арганізацыі Беларусі вызначыліся 
з прыярытэтам №1 – незалежнасць краіны і сумленныя 
выбары паводле стандартаў АБСЕ. Гэта гучыць практычна 
як адзін голас, які нельга не чуць.

Еўрапарламент будзе трымаць Палату прадстаўнікоў у 
рэзервацыі дэпутатаў-чыноўнікаў, якіх, на думку незалежных 
назіральнікаў, не выбіралі выбаршчыкі. 10 крэслаў для 
Беларусі ў Парламенцкай асамблеі Еўранест, хутчэй за ўсё, 
так і застануцца пустыя. На пачатку 2020 года будзе агучаны 
фармат узаемадзеяння Еўрапарламента з беларускімі ўладамі.

Дарэчы, беларускія ўлады застаюцца галоўным 
спажыўцом грантавай дапамогі для Беларусі”.

Беларускія палітыкі 
на сесіі Еўранеста 

выглядалі 
сапраўднымі 

джыгітамі!  
Анатоль Лябедзька і 
Віталь Рымашэўскі.

ДЛя ДАВеДкі
Парламенцкая асамблея Еўранест складаецца з 60 дэпутатаў 

Еўрапарламента і 60 дэпутатаў з шасці краін-удзельніц «Усходняга 
партнёрства» (па 10 прадстаўнікоў ад кожнай).

Каб удзельнічаць у Еўранесце, парламент павінен быць абраны ў 
адпаведнасці з міжнароднымі стандартамі дэмакратычных выбараў. 
Сяброўства Беларусі ў Еўранесце было аўтаматычна прыпынена з-за 
адсутнасці ў краіне парламента, які адпавядаў бы гэтым крытэрыям.

Марына КОКТЫШ.

чУЛІ?

нУ І нУ!

Пятро Маркелаў 
арыштаваны 
на 14 сутак

Грамадскі актывіст Пятро 
Маркелаў арыштаваны на 14 
сутак: сем сутак за дробнае 
хуліганства і сем – за непадпа-
радкаванне службовай асобе.

Пра гэта паведаміла на 
сваёй старонцы ў “Фэйсбуку” 
Вікторыя Фёдарава, старшыня 
«Прававой ініцыятывы».

Гісторыя датычыцца 17 
лістапада, калі Маркелаў быў 
назіральнікам на парламенцкіх 
выбарах. Яго тады затрымалі, 
але адпусцілі да суда.

Успомнілі  
пра штраф праз… 

дзевяць гадоў
Судовы выканаўца патра-

бавала з журналісткі Вольгі 
Чайчыц штраф за ўдзел у 
падзеях 2010 года.

Днямі Вользе адключылі 
мабільную сувязь, а таксама 
пагражалі забараніць выезд 
за мяжу. Судовы выканаўца 
даслала журналістцы праз Viber 
фотаздымак прадстаўлення 
ад 18 сакавіка 2016 года аб 
прымусовым спагнанні штрафу 
на падставе пастановы суда 
Маскоўскага раёна г.Мінска ад 
20 снежня 2010 года.

“Справа ў тым, што 
штраф я аплаціла яшчэ ў 2011 
годзе, – паведаміла на сваёй 
старонцы ў “Фэйсбуку” Вольга 
Чайчыц. – У тэлефоннай 
размове я папрасіла ў 
судовага выканаўцы назваць 
падставу для прадстаўлення 
мне дадзеных дакументаў 
і патрабавання аплаціць 
штраф, аднак тая адказала, 
што камунікацыі са мной праз 
месенджар Viber дастаткова 
для аплаты штрафу”.

Пасля гэтага мабільная 
сувязь журналісткі была 
заблакіравана на ўсіх SIM-
картах.

“У выніку мне давялося 
прадаставіць плацежны 
дакумент ад 26 студзеня 2011 
года, – працягвае Вольга. – 
Квітанцыя аб аплаце ў мяне 
захавалася цудам! А калі б не? Я ж 
не абавязана яе захоўваць столькі 
часу. Давялося б ізноў плаціць?”

Вольга Чайчыц пада-
ла скаргі ў пракуратуру 
Дзяржынскага раёна і ў аддзел 
прымусовага выканання на 
дзеянні судовага выканаўцы 
Яны Васюк, якая патрабавала 
аплаты штрафу за 2010 год.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.



22 10 снежня  2019 ã.

http://www.nv-online.infoБ е л А р У с ь

РАЗбОР ПОЛЕТОВ З ЗАЛЫ СУДА

Сергей КАЛЯКИН:

«Я не волшебник…»
Сразу после завершения парламентской кампании председатель Белорусской партии левых «Справедливый мир» 

Сергей Калякин заявил: «Фальсификация выборов – еще более опасное преступление, чем взятки. Это 
преступление против государства! Я считаю, мы не должны опускать руки, а должны добиваться возбуждения 

уголовных дел. Плохо, если мы сейчас поговорим об этом, а завтра обо всем забудем».
«Народная Воля» поинтересовалась у Сергея Ивановича, сколько жалоб за это время было отправлено в 

Генеральную прокуратуру по фактам фальсификаций результатов выборов.

Людміла КАЖАНЕЎСКАЯ:

«Пад нож я сваіх кароў не аддам…»

– Мы подали несколько 
десятков жалоб, но пока всё идет 
автоматом: Генеральная проку-
ратура и прокуратуры на местах 
всё отправляют в избирательные 
комиссии, – говорит Калякин. 
– Например, направили жало-
бу в городскую прокуратуру, 
а нам присылают ответ, что ее 
перенаправили в избирательную 
комиссию. А оттуда отвечают: 
факты рассматривали, ничего 
не подтвердилось. Передо мной 
больше десятка ответов на жало-
бы, которые были направлены в 
прокуратуру, а они пришли туда, 
на кого мы жаловались!

На днях пленум ЦК нашей 
партии принял заявление о том, 
что избирательная кампания 
2019 года проходила с грубы-
ми нарушениями национально-
го законодательства и не соот-
ветствовала международным 
обязательствам Беларуси. Что 
официально объявленные изби-
рательными комиссиями резуль-
таты выборов не соответству-
ют реальному волеизъявлению 
граждан, а люди, фактически 
назначенные депутатами Палаты 
представителей, не имеют пол-
номочий представлять интересы 
народа Беларуси. И правоохра-
нительные органы Беларуси, в 
первую очередь Генеральная 
прокуратура и Комитет государ-
ственной безопасности, если они 
не являются соучастниками про-
изошедшего произвола и безза-
кония, должны в соответствии 
со своими прямыми обязанно-
стями организовать расследова-
ние преступной деятельности 
фальсификаторов народного 
волеизъявления и привлечь 
виновных к ответственности.

– Вы будете иницииро-
вать встречи с генпрокуро-
ром Александром Конюком и 
председателем КГБ Валерием 
Вакульчиком?

– На все нужно время. И 
к этой встрече нужно хоро-
шо подготовиться, собрать 
фактуру – ответы из разных 
инстанций ведь не только к 
нам приходят, обращались в 
прокуратуру и наблюдатели, и 
кандидаты в депутаты.

– Получается какой-то без-
надежный замкнутый круг…

– Надежды никакой нет, это 
понятно. А такое равнодушное 
отношение к нашим жалобам, 
согласитесь, еще раз подтверж-
дает, что в стране было совер-
шено преступление – фальси-
фицированы выборы. И про-
куратура не желает его рассле-
довать. Потому что если бы у 
нас нормально работал закон, то 
прокуратура обязана была сама 
по сообщениям средств массо-
вой информации возбудить уго-
ловное дело. Потому что это не 
частное дело, оно носит обще-
ственный и даже государствен-
ный характер! И прокуратура 
обязана реагировать на подоб-
ные случаи. Особенно, когда есть 
видео, когда есть свидетельства 
наблюдателей о том, что была 

зафиксирована попытка вброса 
бюллетеней. 

Но прокуратура не только не 
инициирует возбуждение уго-
ловных дел, но и не реагирует 
на заявления людей, которые 
фактически были свидетелями 
преступления. Это говорит о 
том, что у нас не только выбо-
ров нет, но и вообще правовая 
система в государстве не рабо-
тает! Прокуратура полностью 
подконтрольна исполнительной 
власти.

– И что со всем этим делать? 
Получается, проще оставить 
эти факты для истории, чем 
бороться?

– Если бы у меня была вол-
шебная палочка, я махнул бы 
ей, и система заработала бы так, 
как надо. Но я не волшебник! 
Поэтому люди сами должны сде-
лать так, чтобы в стране работал 
закон. Никто в одиночку этот 
вопрос никак не решит.

К сожалению, власть созда-
ла в стране атмосферу страха. 
И сумела убедить людей, что 
не надо отстаивать свои права, 
что это бессмысленно, что все 

схвачено, поэтому сидите тихо 
под веником и не шевелитесь. К 
сожалению, пока это работает…

Пока нет солидарности в 
нашем обществе. Каждый дума-
ет о себе. Люди считают, что кто-
то должен за них всё сделать. 
Даже те, кто сам был свидетелем 
безобразий во время выборов. 
Некоторые побаиваются писать 
в прокуратуру – боятся, что им 
это аукнется!

25 лет, я считаю, мы живем 
в системе правового беспредела, 
который с каждым годом стано-
вится все более и более цинич-
ным. Поэтому наивно думать, 
что Калякин или любой другой 
политик решит эту проблему. 
У меня нет инструментов, при 
помощи которых я мог бы заста-
вить генерального прокурора 
или всю Генеральную прокура-
туру  выполнять свои прямые 
обязанности.

Нами поданы десятки жалоб. 
Кампания «Право выбора» тоже 
обращалась в прокуратуру. 
Белорусская социал-демократи-
ческая партия (Грамада) потре-
бовала, чтобы органы прокура-
туры отреагировали на все эти 
факты. Но с нами просто играют 
в дурака и делают вид, что ниче-
го не слышали. На «Клубе редак-
торов» пытались рассказать, что 
вообще никаких жалоб нет, всё 
прекрасно, ничего не происхо-
дит. Делают вид, что никто ниче-
го не видит…

К сожалению, у меня лич-
но нет ощущения, что мы сей-
час перевернем мир. Нет точ-
ки опоры. Такой точкой опоры 
может быть народ, который дол-
жен потребовать от нанятых на 
работу чиновников или выпол-
нять законы, или идти вон. И 
когда такое случится, ситуация в 
стране изменится.

Марина КОКТЫШ.

Што «свеціць» былому 
гендырэктару «Мілкавіты»?

СІТУАЦЫЯ

У вёсцы Масткі Азёрскага 
сельсавета Гродзенскага раёна 
15 хат, і толькі ў трох з іх 
пастаянна жывуць людзі, астатнія 
выкарыстоўваюцца як лецішчы. 
Людміла Кажанеўская адзіная, хто 
на працягу васьмі гадоў трымае тут 
прыватную гаспадарку. 

Дарэчы, яна пераехала ў вёску з 
горада ў бацькоўскую хату. Горад не 
яе стыхія. Працы ў вёсцы не было, 
а таму завяла спачатку карову, 
курэй і пачала займацца хатняй 
гаспадаркай. Хутка кароў стала тры, 
з’явіліся цяляты. Прапаноўвала 
калгасу здаваць малако, але сказалі, 
што нерэнтабельна пасылаць да 
яе адной машыну: маўляў, страты 
большыя, чым прыбытак.

Цяпер у гаспадыні пяць кароў, 
пяць цялушак і два бычкі. З малака 
робіць сыры, збівае масла і ўсё гэта 
прадае людзям. 

У чым праблема?
Праблема ў тым, што спадарыні 

Людміле выдзелілі надзел пад пашу 
для кароў не побач з хатай, а за 
паўтара кіламетра, у іншай вёсцы. 
Трэба прагнаць кароў праз лес, 
потым па дарозе побач з полем, дзе 
калгасныя пасевы, і толькі затым 
патрапіш на тую пашу. 

А трэба ж яшчэ даіць кароў 
некалькі разоў у дзень, нейкім 
чынам дастаўляць малако дадому, 
дзе потым з яго будуць гатавацца 
сыр і масла. І самае цікавае, што 
побач з яе домам таксама калгаснае 
поле. Яна просіць выдзеліць ёй 
побач участак зямлі пад пашу, 
дазволіць збудаваць хлявы для 
кароў, але, бачыце, ёсць інструкцыі, 
указы, санітарныя нормы, 
архітэктурныя патрабаванні і шмат 
іншага…

Кажанеўскім давялося самім 
манціраваць мабільную дойку, 
дастаўляць на пашу ваду, каб паіць 

кароў, вазіць мотаблокам дахаты 
малако па некалькі разоў у дзень. 

«Я мушу практычна ўвесь 
сезон трымаць там кароў, 
паколькі кожны дзень ганяць іх 
туды-сюды ніяк не выходзіць, – 
канстатуе спадарыня Людміла. – 
Вакол калгасныя пасевы, каровы, 
калі іх гоніш,  абавязкова туды 
ўлазяць. За патраву на мяне 
складалі пратаколы, накладвалі 
штрафы. Таму я абгарадзіла пашу 
электрапастухом і ўвесь сезон 
трымаю іх там». 

Другая і таксама вельмі значная 
праблема: згодна з санітарнымі 
нормамі, Кажанеўскія не могуць 
пабудаваць хлеў для кароў на 
сваім жа падворку. Ім нават не 
дазваляюць трымаць кароў у тым 
хляве, які быў пабудаваны яшчэ 
яе бацькамі: маўляў, парушаюцца 
санітарныя нормы – ён знаходзіцца 
занадта блізка ад жылых дамоў.

«Я спрабавала ўзяць дазвол на 
будаўніцтва гаспадарчых пабудоў 
на надзеле зямлі, які выдзелены 
мне для заняцця прыватнай 
гаспадаркай, бо ён побач з домам 
і ў той самы час за вёскай, – 
распавядае жанчына. – Аказваецца, 
паводле прэзідэнцкага ўказа, на 
такіх землях нельга ўзводзіць 
гаспадарчыя пабудовы». 

Куды ні кінь – ніяк нельга 
паспрыяць развіццю прыватнай 
гаспадаркі. У дадатак узнікла яшчэ 
адна праблема – суседзі пачалі 
скардзіцца на тое, што нібыта 
ад кароў ідзе непрыемны пах на 
ўсю вёску. Спадарыня Людміла 
прызнаецца, што з-за гэтага 
адносіны з некаторымі сталі не 
зусім суседскімі. 

«Мне крыўдна, калі так 
кажуць, бо летам мае каровы 
ўвесь час знаходзяцца на пашы, – 
падкрэслівае спадарыня Людміла. 
– А зараз, узімку, яны ў двары, і ад 
іх нічога не пахне». 

Мясцовыя начальнікі, паводле 
слоў жанчыны, не хочуць яе 
разумець. Яны перакананы ў 
сваёй праваце: ім зручней скласці 
пратакол, прыслаць участковага 
альбо цэлую камісію, выпісаць 
штраф то ў дзве базавыя велічыні, 
а то і ў дванаццаць. Але толькі 
не дапамагчы, не паспрыяць. Такая 
вось логіка. 

«На мяне ўжо сем 
адміністрацыйных пратаколаў 
склалі на працягу года – плаці 
штрафы, – канстатуе жанчына. – 
Я падавала скаргі ў суд і двойчы 
выйгравала суды, але ў мяне не 
хапае ні сіл, ні часу займацца 
гэтымі судамі. Шмат працы па 
гаспадарцы». 

У адным з пратаколаў напісана, 
што зямля на пашы знаходзіцца 
ў нездавальняючым стане, а 

маецца на ўвазе, што яе патапталі 
каровы. І за гэта таксама штраф. 
Некалькі гадоў таму калгас падаў 
іск да Кажанеўскай за тое, што яе 
карова за дзень з’ела 200 кілаграмаў 
калгасных буракоў. Праўда, у судзе 
высветлілі, што такога рэкорду 
карова дасягнуць не можа.  

«Гэта, можа, і было б смешна, 
але колькі часу і нерваў пакідаеш 
у гэтых судах! – сумна заўважае 
жанчына. – Каму гэта патрэбна і 
навошта?»

«Што для іх 
дырэктыва?..»

Нягледзячы на рыторыку 
высокіх беларускіх улад 
аб падтрымцы прыватнай 
ініцыятывы, асабліва на вёсцы, 
ніжэйшыя ўлады разумеюць усё 

па-свойму. У сельсавеце проста 
адказваюць, што іншай зямлі для 
вядзення прыватнай гаспадаркі ў 
іх няма.

Старшыня Азёрскага сельсавета 
Алена Андрусевіч патлумачыла 
«Народнай Волі», што ведае пра 
праблемы Кажанеўскай, але 
сельсавет нічым дапамагчы не 
можа. На яе думку, калі Людміла 
хоча выправіць сітуацыю, то ёй 
патрэбна рэгістраваць фермерскую 
гаспадарку, маўляў, пад гэта могуць 
выдзеліць зямлю, даць крэдыты і 
г.д. 

Кажанеўская адказвае, што 
пакуль не адважваецца на гэта, бо 
трэба быць добра падрыхтаваным: 
мець грошы, у яе абсалютна 
нямашака гатовых будынкаў 
для жывёлы і тэхнікі, неабходна 
наймаць чалавека, каб весці 

справаводства, рабіць адлічэнні 
ў розныя дзяржаўныя фонды. 
На гэта сродкаў няма. Рэальна 
жанчына можа пакуль весці толькі 
прыватную гаспадарку. 

Сёлета спадарыня Людміла 
ўжо двойчы хадзіла на прыём 
да памочніка прэзідэнта па 
Гродзенскай вобласці Івана 
лаўрыновіча. 

«Першы раз  не патрапіла да 
яго на асабісты прыём, але пакінула 
пісьмовы зварот, у якім пералічыла 
ўсе свае праблемы, – згадвае 
жанчына. – Аднак, атрымаўшы 
пісьмовы адказ, падумала, што ён 
мяне папросту не зразумеў, бо там 
было напісана, што пашу для кароў 
я маю, хлеў мне нельга будаваць 
з прычыны санітарных норм і г.д. 
Там было напісана ўсё тое, што 
мне раней казалі ў райвыканкаме». 

У другі раз, калі Кажанеўская 
ўжо патрапіла на прыём да 
прэзідэнцкага прадстаўніка, ён 
пачаў казаць тое самае, што было 
напісана ў першым адказе. 

«Тады я наўпрост працытавала 
яму словы з дырэктывы Лукашэнкі, 
у якой літаральна гаворыцца: ства-
рыць умовы для вядзення прыват-
най падсобнай гаспадаркі. Ён мне 
сказаў: так, усё павінна быць па 
законе. І зноў прапанаваў аформіць 
фермерскую гаспадарку. Вось так 
я яшчэ раз зразумела, што мае  
праблемы – перш за ўсё мае». 

Вярнуўшыся дахаты з прыёму 
ў высокага чыноўніка, спадары-
ня Людміла яшчэ раз перачытала 
выступленне Лукашэнкі на нарадзе 
прысвечанай развіццю прыватных 
падсобных гаспадарак. Паводле 
яе меркавання, прэзідэнт лепш за 
іншых сфармуляваў прычыны, якія 
стрымліваюць развіццё такіх гаспа-
дарак. 

«Справа не столькі ў 
аб’ектыўных прычынах, колькі ў 
абыякавым, дакладней, у нядбайным 

стаўленні ў першую чаргу з боку 
мясцовых улад да клопатаў людзей, 
якія вядуць падсобныя гаспадаркі. 
Практычна ўсё кінута на самацёк: 
маўляў, выжывуць – дык выжывуць, 
а не – дык не, за прыватнікаў, зда-
ецца, мы не ў адказе. Так нікуды не 
варта!» – падкрэслівае жанчына 
словы Лукашэнкі.

«Дайце паблізу зямлю, а 
забярыце тую, якая 

далёка»
Людміла Кажанеўская кожны 

дзень шмат працуе, як кажуць, 
няма калі і прысесці. Але яна на 
гэта не скардзіцца. Не можа толькі 
зразумець, чаму ёй, якая не бярэ 
нічога ні ў дзяржавы, ні ў калгаса, 
не могуць стварыць нармальныя 
ўмовы для работы.

– Дайце паблізу зямлю, а забя-
рыце тую, якая далёка, – кажа жан-
чына. – Дык ніяк не могуць выра-
шыць…

Паводле расказу Людмілы, у 
яе бабулі і дзядулі савецкая ўлада 
забрала зямлю, разрабавала гаспа-
дарку без усякага закона, а цяпер 
замест таго, каб стварыць ёй нар-
мальныя ўмовы для вядзення 
прыватнай гаспадаркі, чыноўнікі 
знаходзяць розныя прычыны, каб 
адбіць у яе ахвоту трымаць кароў, 
працаваць на зямлі.

Спадарыня Людміла не ведае, 
што  будзе далей.

«Сваіх кароў адвезці на 
мясакамбінат не магу, яны ручныя, 
прывыклі так да мяне, што аддаць 
іх пад нож – сіл не хапае, – заўважае 
жанчына. – У мяне адно спадзя-
ванне, што чыноўнікі павінны 
стварыць мне спрыяльныя ўмовы. 
Бо я нічога не патрабую лішняга 
– толькі тое, што дазволена  па 
законе».  

Міхал КАРНЕВІЧ.

Разам з Сяргеем Бабарыкам, 
былым гендырэктарам «Мілкавіты», 
на лаве падсудных апынуўся і яго 
цёзка Сяргей Мельнікаў, які працаваў 
начальнікам аддзела продажаў сумес-
нага таварыства з абмежаванай адказ-
насцю «КормЖывСэрвіс». Яго дзеянні 
кваліфікаваны як дача хабару групай 
асоб. Трэці фігурант справы з мінскага 
ТАА «СтандартАгра» праходзіць 
у крымінальнай справе сведкам, 
паколькі актыўна супрацоўнічаў са 
следствам. 

На допыце ў судзе экс-кіраўнік 
«Мілкавіты» патлумачыў, што з 
Мельнікавым яны знаёмы даўно, маюць 
сяброўскія стасункі. Цёзка звярнуўся 
да яго з просьбай дапамогчы пагасіць 
дэбіторскую запазачанасць некалькіх 
сельгаспрадпрыемстваў вобласці 
перад СТАА «КормЖывСэрвіс» і 
«СтандартАгра».  Камерцыйныя тава-
рыствы пастаўлялі сельгаскааператы-
вам і камунальным сельгаспрадпры-
емствам ветпрэпараты, камбікармы, 
тэхніку, але тыя не маглі своечасо-
ва разлічыцца, бо не мелі сродкаў з 
прычыны дрэннага фінансавага ста-
ну. Рахункі ў некаторых  наогул былі 
апісаны альбо арыштаваны.

У гатэлі, на прыпынку…
На тле фінансавай беднасці 

кампанія «Мілкавіта» і брала на сябе 
абавязкі пагашэння запазычанасці 
перад камерцыйнымі структурамі. 
Сяргей Бабарыка тлумачыў, што 
даўжнікі ўваходзілі ў сыравінную зону 
«Мілкавіты», здавалі на перапрацоўку 
малако, і кампанія за гэта была вінная 
ім грошы. Рабілася нібыта ўсё на 
падставе заключаных трохбаковых 
дамоў на перавод пазыкі. Дамовы 
ўзгадняліся з бухгалтэрыяй, юрыдыч-
най службай прадпрыемства, а пас-
ля іх падпісваў генеральны дырэктар. 
Такія дамовы, паводле слоў адказчыка, 
не патрабавалі ўзгаднення з органамі 
ўлады,  хоць праваахоўнікі папярэд-
не трымаліся версіі, што ў злачын-
най схеме браў удзел і колішні першы 
намеснік старшыні аблвыканкама.

– Калі  была магчымасць, я даваў 
распараджэнне бухгалтэрыі  паско-
рыць аплату, – сцвярджаў былы гене-
ральны дырэктар.

– Вы разумелі, што гэта  будзе 
небясплатна? – запытаўся дзяржаўны 
абвінаваўца.

– Раз прыняў грошы, то, канешне, 
разумеў, – адказаў падсудны. І дадаў, 
што пра сумы «ўдзячнасці» за дапамо-

гу  ён з камерсантамі не дамаўляўся.
Бабарыка цалкам прызнаў віну. 

Пацвердзіў высновы следства, што пер-
шы раз, у красавіку 2017 года, атрымаў 
2200 долараў ад камерсанта Завадскага 
ў гатэлі «Прэстыж». Той нібыта паклаў 
пачак валюты і прапанаваў забраць 
згаданую суму.

Другі эпізод хабару ў пера-
казе Бабарыкі выглядаў так: яму 
патэлефанаваў Мельнікаў і паведаміў, 
што напярэдадні прыязджаў Завадскі, 
але яго не знайшоў. Сказаў, што трэ-
ба пабачыцца. Бабарыка быў у сваім 
кабінеце ў ААТ «Мілкавіта» на вуліцы 
Карбышава, спусціўся ўніз і выйшаў 
да прыпынку грамадскага транспарту. 
Там Мельнікаў і перадаў пакунак, у 
якім былі 5300 долараў. 

Сяргей Бабарыка па прапанове 
свайго адваката Гарачкі ў судзе нават 
раскаяўся. 

– Больш такое не паўторыцца, – 
запэўніў суд былы гендырэктар.  

Кіраваў Бабарыка найбуйнейшым 
у рэгіёне  дзяржаўным акцыянерным 
таварыствам «Мілкавіта» ў 2016–2018 
гадах.  Акурат падчас свайго дырэк-
тарства, калі разгортвалася спра-
ва з хабарніцтвам, ён  звяртаўся 
ў суд Савецкага раёна з беспрэ-
цэдэнтным іскам да 205 рабочых 
таварыс тва:  патрабаваў вяр-
нуць нібыта нанесеную імі «пры 
выкананні працоўных абавязкаў» 
шкоду – агулам  на 141,5 тыся-
чы рублёў. Рэвізія выявіла неда-
хоп  589 тон сыравіннага малака, 
і нястачу вырашылі павесіць  на 
цэх, які займаецца перапрацоўкай. 
Іскі выставілі начальніку цэха, 
брыгадзірам, тэхнолагам, аператарам і 
нават прыбіральшчыцам. У калектыве 
пачаліся непаразуменні, напружанне… 
Але ўрэшце прэтэнзіі адклікалі.

– Дырэкцыя, відаць, хацела «сека-
нуць»  грошай з народа.  Добра, што 
кампетэнтныя органы сказалі: людзі 
тут ні пры чым, – каментаваў сітуацыю 
па гарачых слядах аператар Віталь 
Паляйчук.

У бытнасць Бабарэкі дырэктарам 
судзілася «Мілкавіта» і з журналістам 
Associated Press Юрасём Карманавым 
– аспрэчыла  ўтрыманне радыенуклідаў 
у малацэ, якое паступала з фермерскай 
гаспадаркі на падведамасны завод у 
Хойніках.

Доўгія гады цягнецца і гістарыя 
з топ-мененджарам «Мілкавіты», які 
прадаў ва Украіну прадукцыі на 150 
тысяч долараў, але грошай у Гомелі да 
гэтага часу так і не пабачылі.

«Я – спекулянт»
Не адмаўляе сваёй віны ў пера-

дачы хабару і  прадстаўнік СТАА 
«КормЖывСэрвіс» Мельнікаў. Ён 
з Бабарыкам знаходзіцца зараз пад 
падпіскай аб нявыездзе. Ніякіх 
каментарыяў па крымінальнай справе 
сябры не даюць. На пытанне «Народнай 
Волі» Мельнікаў заявіў: «Я – спекулянт».

Жарт гэта ці праўда, разбіраецца 
суд.  Вядома, што Гомельскае сумес-
нае таварыства  «КормЖывСэрвіс», 
сузаснавальнікам якога з’яўляецца 
Сяргей Мельнікаў, апошнім часам 
даволі часта фігуравала ў судовых 
справах.

Напрыканцы лютага суд Савецкага 
раёна Гомеля асудзіў былога дырэк-
тара Магілёўскага мясакамбіната. 
Апошні, паводле судовых матэрыялаў, 
узяўся дапамагчы прадстаўніку 
«КормЖывСэрвісу» з пераводам гро-
шай ад сельгаспрадпрыемства-даўжніка.  
Канешне, не за так, а за «ўзнагароду» 
– 5 працэнтаў ад пералічанай сумы. 
Атрымаў у выніку 2 тысячы 100 долараў, 
а затым і пяць гадоў турмы.

Увесну судом Гомельскага раёна праз 
«сяброўства» з СТАА «КормЖывСэрвіс» 
пакараны чатырма гадамі пазбаўлення 
волі  выпускнік Акадэміі кіравання, 
дырэктар агракамбіната «Паўднёвы» 
Віктар Крышнёў. Ён быў затрыманы ў 
службовым мікрааўтобусе каля агра-
гарадка Яроміна супрацоўнікамі КДБ, 
калі яму ў кішэню паклалі 1200 долараў.  
Кіраўнік агракамбіната, які займаецца 
прамысловай вытворчасцю свініны, 
заключыў дамовы з камерсантамі  на 
пакупку ветпрэпаратаў, кармоў і карма-
вых дабавак. Калі прадукцыя паступіла, 
распарадзіўся хуценька разлічыцца з 
прыватнымі фірмамі – і меў за гэта «па- 
дзяку», якая, аднак, абярнулася  турмой 
ды канфіскацыяй маёмасці.

Хабар ад «КормЖывСэрвісу» 
атрымаў «за спрыянне» і былы 
начальнік Буда-Кашалёўскай раённай 
ветстанцыі, таксама трапіўшы пад 
крымінальны пераслед за карупцыю.

– Не ведаю, хто, калі і што каму 
падносіў, – сказаў у размове па тэлефо-
не  дырэктар СТАА «КормЖывСэрвіс» 
Дзмітрый Цітоў. – Я нікому падоб-
ных распараджэнняў не даваў. Нашаму 
таварыству многія запазычыліся – на 
сотні тысяч долараў… – і дадаў: – 
Відаць, давядзецца закрывацца.

Тым часам суд над сябрамі-
прыяцелямі Бабарыкам і Мельнікавым 
працягваецца – на допыт выклікалі сведак.

Анатоль ГАТОЎЧЫЦ., Гомель.
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SOS!ХАчУ СКАЗАЦь!КАЛОнКА  
АЛЕСЯ нЯЎВЕСЯ

Тупы ў дзяўчыны 
нож? Мужык  
ёй трэба ўсё ж…
У Маладзечне 25-гадовай дзяўчыне 

дужа хацелася трапіць у бальніцу і 
трохі адпачыць. Яна ўзяла кухонны 
нож у суседа (свой быў тупы) і парэ-
зала сабе рукі. У міліцыі дзяўчына 
заявіла, што вечарам у парку на яе 
напаў незнаёмец, забраў сумачку, у 
якой было 50 рублёў, і нанёс раны. За 
лжывы данос дзяўчыне пагражае да 
пяці гадоў пазбаўлення волі.

Так дапяклі яе турботы,
І так абрыдла мітусня!
«Вунь коні дохнуць ад работы.
А я ж хіба каню раўня?
Злятаць бы мне на Крыт ці ў Ніцу,
Папасці ў вечную вясну!
А зрэшты… Лягу я ў бальніцу
І там хоць трохі адпачну», –
Задума выспела ў дзяўчыны,
Як агурочак на градзе.
Але ж туды без дай прычыны
Ніхто яе не пакладзе.
Здароўя – іншаму дай божа,
Хоць у калёсы запрагай,
І потым пазайздросціць можа
Той самы конь або бугай.
Надумала знявечыць цела
(Само сабою, не ўсур’ёз).
Спярша нажом яна хацела
На целе нарабіць палос,
Ды з намаганняў толку мала –
Тупы зусім уласны нож,
І колькі рукі ні крамсала,
Свайго не дамаглася ўсё ж.
Для вельмі неадкладнай справы
«Цясак» пазычыў ёй сусед:
Сказала, што гатуе стравы,
Рыхтуе мяса для катлет.
І мэты ўсё-такі дабіцца
Дзяўчыне дапамог «цясак»:
Яна, паплакаўшы, як быццам
Руку паквэцала так-сяк.
Ды не ўзяла яе бальніца.
Наклала медсястра бінты
І ёй сказала:
– Далячыцца
І дома, дзеўка, можаш ты.
А як жа растлумачыць раны?
Быў і ў міліцыю візіт.
– То ж на мяне мужык паганы, – 
Яна зрабіла слёзны від, – 
Увечары напаў у парку.
Я адбівалася, аднак
Спярша насоўгаў мне па карку,
Калі ж не дапамог кулак,
Каб вырваць сумачку з грашыма,
Нажом парэзаў мне руку.
З грашыма зараз так паршыва –
Няма нічога ў кашальку…
– А вас мужык той нехарошы
Хіба не згвалціў?
– Час такі,
Што іх найбольш цікавяць грошы –
Здрабнелі зараз мужыкі!
Шукалі доўга «пінкертоны»
Таго, хто ходзіць пры нажы.
Яны абшасталі прытоны,
Былі правераны бамжы.
Зусім не марнай стала праца,
Бо выйшлі ўсё-такі на след.
У справе гэтай разабрацца,
Напэўна, дапамог сусед:
«Цясак» суседа стаў рэчдокам,
Які нанёс ёй столькі «ран».
І для дзяўчыны выйшаў бокам
Яе карыслівы падман.
Хацела «вылавіць халяву»,
А зараз мокрая ад слёз:
Міліцыя прышыла справу –
Ілжывым быў яе данос.
Хоць над дзяўчынай звіслі хмары,
Аднак, сябры, здаецца мне,
Што не пашлюць яе на нары –
І там яна не адпачне…
                  * * *
Вы фельетон мой прачыталі,
Цяпер чакаеце мараль.
Заместа звыклае маралі
Звярну я ўвагу на дэталь:
Не можа нават нож адзіны
Дзяўчына навастрыць сама.
Наогул беды ўсе ў дзяўчыны,
Бо мужыка ў яе няма…

Мара ідыёта 
Парою мара ідыёта –
Не прага збавіцца ад бедаў 
І не кватэра ці «Таёта»,
А жонка сябра ці суседа…

Простая прычына
– Штосьці ты мне званіць перастала.
Мо займела сям’ю?
Можа, часу на зносіны мала?
– Проста болей не п’ю…

Адпор 
Прыставакам гэткім чынам 
Дзеўкі хай даюць адпор: 
– Што вы робіце, дзяўчына,
Сёння вечарам?
– Аборт…

Заафіл
Сказала жонка адмыслова
(Спрачацца не хапіла сіл):
– Калі, па-твойму, я карова,
Дык ты сапраўдны заафіл!

Я – за новы варыянт двухмоўя Теперь наша жизнь, 
можно сказать,  

сущий ад
Здравствуйте, дорогая редакция газеты «Народная 

Воля»!
Пишет вам житель д.Березовка Могилевского района. 

У меня и у моей жены, инвалида 1-й группы, большая про-
блема. В 15 метрах от нашего дома размещено производство 
ООО «Славдвор» по изготовлению внутридомовых лестниц. 
Теперь наша жизнь, можно сказать, сущий ад. Когда почти 
под окном работает пилорама – хоть уши затыкай. А при 
окраске конструкций происходит такой выброс химических 
веществ, что нечем дышать.

Директор ООО «Славдвор» ссылается на декрет о раз-
витии предпринимательства. Но у них свои интересы, а у нас 
свои. Если бы их производство не было размещено под окнами 
нашего дома – разве бы мы предъявляли какие-то претензии?

Комиссии приезжают, замеряют уровень шума, выбросы 
химических веществ в воздух тогда, когда оборудование не 
работает. Уезжают – всё идет по-старому.

Прошу вас, уважаемая редакция, помочь нам, так как 
хотим прожить с женой, сколько нам отведено Богом, 
по-человечески.

Виктор Иванович СОЛДАТЕНКО.
Могилевский район.

От реДАкции
Уважаемый Виктор Иванович!
Наш совет такой: если Вы считаете, что службы, кото-

рые должны принципиально подходить к рассмотрению 
Ваших жалоб, формально исполняют свои обязанности, 
– подавайте на них в суд. Если Фемида окажется на Вашей 
стороне, то вполне возможно, что суд примет решение о 
закрытии данного производства.

У часы перабудовы я неяк 
апынуўся ў капыльскай кнігарні, 
якая тады была значна багацейшая, 
чым, напрыклад, слуцкая. Звярнуў 
увагу, як малады бацька і яго сын 
гадоў сямі выбіралі літаратуру. 
Яны так хораша гаманілі між 
сабой па-беларуску, што я нейкі 
час неўпрыкмет з задавальненнем 
хадзіў за імі.

Сёння рэдка пачуеш беларускае 
слова. Тое, што нехта са сцэны ці з 
экрана загаворыць па-беларуску, – 
гэта проста гульня: апынуўшыся 
на вуліцы, той жа, скажам, акцёр 
адразу пераходзіць на рускую 
мову. Нешматлікія суполкі, у тым 
ліку і ГА «Таварыства беларускай 
мовы», – як белыя вароны сярод 
паўсюднага гаргатання чорнага 
варання.

А як хораша ўсё пачыналася на 
пачатку дзевяностых, калі Беларусь 
набыла незалежнасць! Я апынуўся 
тады на курсах павышэння 
кваліфікацыі выкладчыкаў 
фізікі сярэдніх спецыяльных 
навучальных устаноў. Самымі 
папулярнымі ў нас тады былі 
заняткі па беларускай мове і 
інфарматыцы. Ля адзінага на 
курсах камп’ютара заўсёды 
быў натоўп, а аўдыторыя, дзе 
праходзілі заняткі па беларускай 
мове, заўсёды была перапоўнена. 

Між сабой мы імкнуліся гаварыць 
па-беларуску, а некаторыя з 
гонарам заяўлялі, што ўжо 
выкладаюць фізіку па-беларуску. 
Тады за гэта была ўведзена нават 
невялікая даплата.

Але потым, як вядома, адбыўся 
рэферэндум, на галасаванне 
было вынесена (з парушэннем 
Канстытуцыі) і пытанне аб 
двухмоўі, і ўсё вярнулася «на кру-
ги своя».

Ці ж магла беларуская мова, 
якая тры сотні гадоў існавала 
толькі на бытавым узроўні 
(сто гадоў пад Польшчай і 
дзвесце гадоў пад Расіяй), на 
роўных канкурыраваць з мовай 
вялікай суседняй краіны? Цяпер 
інфармацыйная прастора амаль 
поўнасцю рускамоўная, навучанне 
на ўсіх узроўнях рускамоўнае, 
справаводства ва ўсіх установах – 
таксама.

Я лічу, выдатным варыянтам 
двухмоўя можа стаць такі: 
а б а в я з ков а е  в а л од а н н е 
беларускай мовай і англійскай. 
Сённяшняе маладое пакаленне 
было б вельмі ўдзячна за 
такі падыход на дзяржаўным 
узроўні, таму што ва ўсім 
цывілізаваным свеце прыярытэт 
аддаецца роднай нацыянальнай 
мове і англійскай, якая фактычна 

стала ўжо міжнароднай.
Калі казаць пра «великий и 

могучий  русский язык», то варта 
адзначыць, што яго роля моцна 
перабольшана. Навука, тэхніка 
ды і мастацтва развіваліся ў 
асноўным па-за межамі Расіі, 
таму руская мова мае вельмі шмат 
запазычанасцяў, і працэс гэты 
актыўна працягваецца. Кілеры, 
дылеры, рокеры, брокеры, лайкі, 
фэйкі – спіс усё павялічваецца, а 
што дала сусветнай лінгвістыцы 
руская мова, акрамя «спутник» 
і «перестройка»? Зазірніце ў 
«Словарь иностранных слов». Там 
утрымліваецца больш за дваццаць 
тысяч слоў замежнага паходжання.

Расійскія навукоўцы-філолагі 
адзначаюць рэзкае зніжэнне 
ўзроўню моўнай культуры расіян. 
Асабліва згубнае ўздзеянне на 
яе аказвае такое мутагеннае 
вычварэнне, як мат. У царскай Расіі 
брыдкаслоўе існавала пераважна 
ў турмах, кабаках, начлежках, 
казармах і іншых антыподах 
культурнага жыцця. Бальшавікі, 
захапіўшы ўладу, паставілі людзей 
з гэтых аб’ектаў у авангардзе 
сваіх радоў, і мат пачаў гуляць па 
краіне. Сёння не толькі просты 
люд, але нават вядомыя палітыкі, 
зоркі эстрады без мацяршчыны не 
здольны выказаць свае эмоцыі і 

пачуцці. Не могуць абысціся без 
гэтага і літаратары, бо як ім іначай 
рэалістычна перадаць народную 
гамонку, перасыпаную матам?

Хто-ніхто можа не пагадзіцца 
з маімі разважаннямі, але ж 
факт відавочны: наша родная 
беларуская мова знаходзіцца пад 
пагрозай знікнення. І заклікі да 
народа любіць яе, паважаць – 
гэта што пугай па вадзе. Мову 
можна выратаваць толькі 
радыкальнымі мерамі зверху. А 
гэта адбудзецца толькі тады, калі 
да ўлады прыйдуць іншыя людзі. 
А ў апазіцыі, на жаль, шанцы 
невялікія. Чаму? Паспрабую 
патлумачыць. Народ у абсалютнай 
большасці не ведае ні пра якія 
партыі ці грамадскія аб’яднанні. 
Дзяржаўныя сродкі масавай 
інфармацыі дэманструюць або 
поўнае іх замоўчванне, або 
шальмаванне і апаганьванне.

Ведаю, у нахабную хлусню 
не вераць толькі тыя, хто 
чытае «Народную Волю». І чым 
больш будзе нас, прыхільнікаў 
газеты, тым часцей будзе гучаць 
беларуская мова. Яна – душа 
народа. Знікне душа – знікне 
нацыя, знікне народ.

Валерый ЛІСТАПАД, ударнік 
XII пяцігодкі.

в.Лучнікі Слуцкага раёна.

жЫЦЦё ЯК ЯнО ёСЦь

…І голас народа імі быў пачуты

Мысли, слова доктора Эбена меня потрясли
С большим интересом я чита-

ла и перечитывала в «Народной 
Воле» статью «Жизнь после смер-
ти», опубликованную под рубри-
кой «Очевидное-невероятное». 
Спасибо редакции за такую 
своевременную и нужную 
информацию. Мысли, слова док-
тора Эбена потрясли меня.

В статье речь шла об одном 
из лучших нейрохирургов США, 
рассказывалось о том, что с ним 
произошло в результате болезни 
и клинической смерти и к какому 
выводу он пришел.

Вот отдельные фрагменты из 
его статьи.

«Пока тело доктора лежало 

в коме, он (но кто же это – он?) 
отправился за пределы этого 
мира. Встретился там с ангель-
ским существом, которое откры-
ло ему сферу суперфизического 
существования».

«Прежде чем с ним случилась 
эта история… он не верил ни в 
Бога, ни в загробную жизнь, ни 
в существование души. Сегодня 
доктор Эбен считает, что истин-
ное здоровье может быть достиг-
нуто только тогда, когда паци-
ент понимает, что Бог и душа 
являются реальными, а смерть 
– не конец нашего путешествия, 
а лишь переходная точка суще-
ствования».

«Научно объяснить, почему 
тело было в коме, а ум и вну-
тренний мир были живы-здоро-
вы, невозможно», – так мыслит 
сегодня профессор Эбен.

И к какому выводу пришел 
ученый? «Бог и душа – не просто 
слова, а реальность».

История, произошедшая с док-
тором Эбеном, известнейшим ней-
рохирургом, ученым-академиком, 
делает ее революционной.

А что знаю я да и другие 
о словах «Бог», «душа», «рай», 
которые мы часто слышим и про-
износим? Как мы их понимаем?

Однажды я спросила у врача, 
где находится душа. И она с уве-

ренностью специалиста, хоро-
шо знающего анатомию челове-
ческого тела, заявила, что ни в 
одном учебнике по медицине о 
душе не говорится. Значит, души 
нет? Это если смотреть из атеи-
стических понятий. А если заду-
маться глубже?

Очень хотелось бы наконец 
узнать, понять и принять смысл и 
значение слов «Бог», «душа», «рай».

Я не думаю, что мне понятно 
и доступно объяснят их значение 
сегодняшние священнослужители, 
ученые, философы. Ведь сам док-
тор Эбен ничему и никому раньше 
не верил, пока с ним не произошло 
все то, о чем написано в статье.

Уверена, очень многие про-
читали эту статью в Америке, 
в других странах да и у нас в 
Беларуси. Может, кто-то сможет 
через газету разъяснить значение 
этих слов.

Ведь каждое слово что-
то означает, о чем-то гово-
рит. Возьмем слово «хлеб». 
Произносим его – и ясно пред-
ставляем маленькие зернышки, 
семена ржи или пшеницы, и их 
долгое-долгое путешествие на 
пути превращения из семени в 
хлеб – пищу, необходимую для 
физического тела человека.

Вот бы так же было понят-
но всё и о Боге, душе и рае. 

Учитывая все сложности (непри-
ятие, непонимание, противо-
речия) между людьми и между 
государствами как в политике, 
так и в экономике, полагаю, что 
мы, люди, чего-то не знаем или 
не хотим знать из того, что могло 
бы изменить мир так, чтобы в 
нем были покой и порядок.

Всем известно, что зло и наси-
лие рождают еще больше зла и 
насилия. Не зря же говорится: 
«Что посеешь, то и пожнешь». К 
чему же мы придем, если все будет 
продолжаться так, как сегодня?

Мария Федоровна 
РЫжКОВСКАЯ, 77 лет.

Минск.

ДУХОВнЫЙ СВЕТ

Было «а», стала «о»
У вёсцы Патапаўка Буда-Кашалёўскага раёна, дзе я 

нарадзіўся і дзе дагэтуль жыве мой 91-гадовы бацька, да якога 
я наведваюся з Мінска, электрычка робіць два прыпынкі. 
Адзін з іх, вядома, называецца «Патапаўка», а другі атрымаў 
найменне «Качанава» (пэўна, па назве вёскі Качан, што 
знаходзіцца непадалёку). 

Так яны і існавалі гадамі, пакуль у цягніках не пачалі аб’яўляць 
назвы станцый. І вось паводле гэтых аб’яў Качáнава раптам 
ператварылася ў Качанова. І зусім няцяжка здагадацца, чаму. 
Проста беларускамоўныя тэксты абвестак у электрычках, хутчэй 
за ўсё, перакладаліся з рускай мовы, а там, безумоўна, пасля «н» 
стаіць «о». Не ўнікаючы ў сутнасць, механічна перанеслі яго ў 
беларускамоўны варыянт назвы і, вядома ж, па правілах нашай 
арфаграфіі, яно стала націскным. 

Вось што можа быць, калі трымаць родную мову ў ролі 
падчаркі і карыстацца ёю ад выпадку да выпадку. А што 
тычыцца няправільнага вымаўлення назвы станцыі, то гэта 
зусім не цяжка паправіць. І, думаю, чыгуначнікі зробяць гэта 
хутка. Спадзяюся, што не пазней, чым да майго чарговага 
прыезду на малую радзіму на навагоднія святы.

Анатоль ЗЭКАЎ,
ганаровы грамадзянін Буда-Кашалёўскага раёна.

Калісьці, на пачатку двух-
тысячных, мястэчка Чысць, што 
недалёка ад Маладзечна, наведаў 
журналіст Радыё Свабода Зміцер 
Бартосік. Сустрэліся мы з ім 
выпадкова, і, калі разгаварыліся, 
ён мяне, як мясцовага жыхара, 
папрасіў паказаць усё наўкола, 
адным словам, стаць яго гідам. 
І мне было за гонар пахваліцца 
цудоўным сваім пасёлкам – яго 
чысцюткімі заасфальтаванымі 
вуліцамі, паўсюднымі тратуарамі, 
прыбранымі скверамі, шматлікімі 
клумбамі з пышным шматквец-
цем, сучаснай сярэдняй школай з 
басейнам ды стадыёнам, дзіцячымі 
садкамі, шыкоўнай бальніцай і 
паліклінікай, укамплектаванымі 
рэнтгенкабінетам, кабінетам 
ультрагукавой дыягностыкі, 
гастрафібраскопам і іншым 
медабсталяваннем. 

Карэспандэнт, не выпуска-
ючы фотаапарата з рук, з заха-
пленнем слухаў мае каментарыі. 
Помню, пасля вандроўкі па 
мястэчку мы рушылі ў раён 
прадпрыемства «Забудова». Ля 
галоўнай транспартнай прахад-
ной госцю адразу ж кінуліся ў 
вочы вялізныя чэргі бальшагруз-
ных машын, якія чакалі загрузкі, 
ды іншы транспарт, які беспера-
пынна выязджаў ужо загружаны 
гатовымі будаўнічымі вырабамі 
і расходнымі матэрыяламі да іх. 
А воблака пары, што лунала над 
кузавамі машын, паказвала, што 
прадукцыя загружаецца непас-
рэдна з канвеера. Убачанае не 
пакідала ніякіх падстаў для сум-
нення, што прадпрыемства пра-
цуе вельмі паспяхова. 

Зміцер Бартосік быў вельмі 
ўражаны ўбачаным і пачутым. 
«Гэта ж не звычайнае бела-
рускае мястэчка, а маленькая 
Швейцарыя ў цэнры Беларусі!» – 
сказаў ён на развітанне.

На вялікі жаль, праз гадоў пяць 
пасля візіту спадара Бартосіка  
наша мястэчка пачало мно-
гае страчваць. Прадпрыемствы 
«Забудовы» сталі прыходзіць 
у заняпад, а ўслед за імі і сам 
пасёлак і ўся яго інфраструктура. 

На сённяшні дзень «Забудова» 
на мяжы банкруцтва. Працуюць 
на паўмоцы толькі два галаўныя 
прадпрыемствы з мінімальнай 
колькасцю рабочых (80% зволь-
нена). ЖКГ ледзь дыхае. Яму 
ўжо не да клумб і не да асфаль-
тавання вуліц – хаця б цяпло 
даць у дамы, бальніцы, школы з 
садкамі. Бальніца страціла шмат 
медабсталявання. На абследа-
ванне чысцінцам прыходзіцца 
ездзіць у Маладзечна альбо нават 
у Бараўляны, што пад Мінскам, а 
то і ўвогуле звяртацца ў прыват-
ныя медустановы і плаціць нема-
лыя грошы. На працягу сямі гадоў 
жыхарам Чысці і прылеглых вёсак 
не то што рэнтгенабследаванне – 
нават флюараграму цяжка было 
зрабіць у мястэчку. Шматлікія 
звароты і скаргі грамадзян наконт 
рэнтгенкабінета не давалі ніякіх 
станоўчых вынікаў. І толькі сёлета 
голас народа ўсё ж быў пачуты.

У маі гэтага года адбыла-
ся сустрэча жыхароў мястэчка 
са старшынямі трох дэпутацкіх 
узроўняў: Чысцінскага сельскага 
– Паўлам Юр’евічам Філістовічам, 

Маладзечанскага раённа-
га – Андрэем Анатольевічам 
Паўкштам і Мінскага абласнога – 
Наталляй Віктараўнай Якубіцкай. 
На прыёме ім паведамілі пра 
вышэйпералічаныя праблемы. Усе 
пытанні старшынямі былі прыня-
ты да ўвагі, і яны нават агучылі 
прыкладны тэрмін іх вырашэн-
ня. І сёння я магу сказаць, што 
чыноўнікі свае словы не выкінулі 
на вецер. 

Старшыня сельсаве-
та П.Ю.Філістовіч паведаміў, 
што ў недалёкай будучыні для 
чысцінцаў з’явіцца значная коль-
касць працоўных месцаў – буд-
зе адкрыта новае прадпрыемства 
па вытворчасці мясапрадуктаў. І 
Чысцінскі сельсавет прыкладае 
ўсе магчымасці, каб гэты праект 
хутчэй ажыццявіць. Старшыня 
аблсавета Н.В.Якубіцкая паабяца-
ла, што ў Чысці кожны год будуць 
пераасфальтоўваць па дзве 
вуліцы. Так яно ўжо і адбылося.

У Трэцім мікрараёне 
заасфальтавалі амаль цэлы кіламетр 
вуліц, каля бальніцы і «Арнікі» 
таксама. Наталля Віктараўна пад-
час прыёму на маю просьбу пра-
ма па тэлефоннай сувязі вырашы-
ла праблему з пад’язной дарогай 
нават на Вілейшчыне. А старшыня 
райсавета А.А.Паўкшта паабяцаў 
да восені вырашыць праблему з 
рэнтгенкабінетам у Чысцінскай 
бальніцы. І гэта шматгадовая 
праблема на сённяшні дзень зня-

та. Рэнтгенкабінет запрацаваў 
і абслугоўвае жыхароў не толькі 
Чысці, але і прылягаючых вёсак. 
Як кажа рэнтген-лабарант 
бальніцы Святлана Барысаўна 
Якушэвіч, людзі прыязджаюць 
нават з Радашкавічаў і іншы 
раз з Маладзечна. Чысцінцы 
вельмі задаволены, што іх 
шматгадовыя пакуты нарэшце 
скончыліся. А медыкам адрад-
жэнне рэнтгенкабінета дало маг-
чымасць значна павысіць якасць 
дыягностыкі і лячэння, а значыць, 
і скараціць тэрміны выздараўлення 
пацыентаў. 

Жыхары мястэчка вельмі 
ўдзячны тым, хто прыклаў 
пэўныя намаганні да вырашэння 
іх жыццёвых праблем. І асабліва 
старшыням дэпутацкіх саветаў 
Н.В.Якубіцкай, А.А.Паўкшту, 
П.Ю.Філістовічу за тое, што голас 
народа імі быў пачуты.

Алесь РАТКЕВІЧ.
Маладзечанскі раён.

нЯЗЛОСнАЯ РэПЛІКА

КРОПКІ нАД «І»

Пераадрасоўваем крытыку…
У «Народнай Волі» за 3 снежня была надрукавана карэс-

пандэнцыя «Як у Гродне прадаюць «Народную Волю». На 
жаль, упэўненасць аўтара прывяла да недакладнасці: віна за 
незацікаўленае стаўленне да рэалізацыі свежых нумароў нашай 
газеты была ўскладзена не на тую гандлёвую кропку. Яму і ў гала-
ву не прыйшло, што вулічным распаўсюджваннем перыёдыкі ў 
Гродне займаецца яшчэ і філія РУП «Белпошта». Ён лічыў, што 
гэтая функцыя ўскладзена толькі на структуры «Белсаюздруку». 
Таму і выказаў сваё абурэнне на адрас кіраўніцтва Гродзенскага 
філіяла ГРУП «Белсаюздрук». Менавіта ад яго рэдакцыя запа-
трабавала і канкрэтнага рэагавання.

У рэальнасці ж аказалася, што той шапік, які стаіць на вуліцы 
К.Маркса, належыць мясцовай пошце. Што ж, рэдакцыя «Народнай 
Волі» за недакладнасць прыносіць прабачэнне кіраўніцтву 
Гродзенскага філіяла ГРУП «Белсаюздрук» і пераадрасоўвае кры-
тыку ў бок Гродзенскага філіяла «Белпошты». Пагадзіцеся, калі 
газета выдаецца два разы на тыдзень – па аўторках і пятніцах, то 
ўчарашні нумар павінен прадавацца, лічы, тры дні. А ў дадзеным 
выпадку высветлілася, што газета ўжо назаўтра апынулася ў 
сховішчы. Па-першае, гэта грубае парушэнне правілаў гандлю, а 
па-другое, яўная дыскрымінацыя незалежнага выдання.

Таму на гэты раз мы вымушаны адрасаваць ўжо кіраўніцтву 
Гродзенскага філіяла РУП «Белпошта» наступныя словы. 
Скажыце, калі ласка, чым прагнявіла вас «Народная Воля», 
чаму да яе не такое стаўленне, як да праўладных газет, нумары 
якіх вы трымаеце на самых відных месцах не адзін дзень? Калі 
раней тэрміну здымаецца з продажу «Народная Воля», то ці 
ж можна верыць той лічбе, якую вы афіцыйна паказваеце ў 
справаздачы аб рэалізацыі газеты?

Рэдакцыя газеты «Народная Воля».
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СЛУжЕнИЕ  бОГУ

МАТУШкА МАриЯ
Марии Липницкой было всего 26, когда она, умница, активная путешественница, поклонница конных прогулок и песен под гитару, решила уйти в монастырь.  

«Мама вначале говорила, что приедет с милицией и меня заберет», – улыбается монахиня.
За 27 лет служения она ни разу не пожалела о своем выборе. И даже когда из Слонимского монастыря переехала в маленькую деревню под Жировичами,  

не отчаялась, нашла в себе силы и буквально с нуля начала новую жизнь. «Был шок. Я приехала одна. Ни храма, ничего. Даже число помню – 29 сентября», –  
встречает меня матушка Мария. «Но Слонимский владыка тогда мне сказал: у монахов не бывает слова «нет». Так в 39 лет она стала устроительницей  

женского скита преподобного Амвросия Оптинского.

С Русаково сейчас хоть картину 
пиши: красивые клумбы, лавочки, поря-
док и чистота. А 14 лет назад это 
была умирающая деревня. Всё измени-
лось после приезда монахинь. Живут 
они рядом с небольшим храмом в обыч-
ных хатах за высокой зеленой изгоро-
дью. Сразу даже и не скажешь, что это 
монашеский скит.

– Да у нас всего-то десять сестер, – 
красивый голос, теплый взгляд: разговор 
с матушкой Марией получается сразу 
легким и приятным. – Хотя благосло-
вили скит на 12 человек. Но мы пока не 
торопимся кого-то брать. Хочется найти 
единомышленника.

– То есть в монастырь стоит оче-
редь?

– Девочек много. Мы их даже в 
черненькое одели, пусть послушаются. 
Никого не прогоняем, никому не отка-
зываем, но сестрами делать не спешим. 
А вот и наш храм. Удачное место, да? 
На горочке... Сначала это была школа, 
потом магазин… Когда мы сюда приеха-
ли, здание просто погибало.

– А дом, в котором живете вы? 
сейчас от него глаз не отвести!

– Ой, стройка века! Не было ни 
удобств, ни мебели, в полу щели. А 
после досадного пожара я даже без 
крыши ночевала! Смеялась тогда, что 
живу, как на корабле: только кошка и 
я. Но ничего, знакомый геодезист из 
Минска помог нам сделать отопление, 
а добрые люди подарили старенький 
котел.

Теперь дом у матушки ухоженный, 
нарядный. Во дворе пушистые туи, 
асфальтированные дорожки, а у входа в 
трапезную есть даже импровизирован-
ный приют для котиков! На другой сто-
роне улицы живут остальные монахини. 
На их кельи собирали всем миром: пер-
вый дом купили за 600 долларов, второй 
обошелся чуть дороже. Матушка Мария 
смеется:

– Когда мы сделали ремонт, хозяйка 
очень бедовала, что продешевила и всего 
за тысячу нам продала свою хату.

– А местные люди к вам отнеслись 
доброжелательно?

– Да тут всего пару бабушек. Что вы, 
они очень рады нам. Говорят: хоть жизнь 
какая-то появилась.

В маленьком Русаково и прав-
да постоянно что-то происходит. 
Рабочие, паломники, монахини, напро-
тив храма даже небольшой киоск – 
продаются монастырские чаи и мази. 
Вся рецептура, кстати, согласована с 
врачами, а у монахини, которая зани-
мается сбором трав, есть биологиче-
ское образование. 

– Люди говорят, что наши травки 
помогают, – радуется матушка. – Мы 
их сушим вот в этом домике за храмом. 
Он нежилой, только для работы. А вот 
это наша беседка. Присядем?

На очередные мои восторги по пово-
ду уюта и красоты вокруг монахиня 
отшучивается: мол, всё потому, что 
она когда-то закончила Институт 
культуры.

– Но, если серьезно, мне очень хочет-
ся, чтобы земля напоминала людям о 
чем-то хорошем. Я вообще переживаю, 
если вижу много мусора. С сестрами мы 
часто берем пакеты и убираемся вокруг 
деревни.

«Бабушка воспитывала меня 
в чистоте»

Мария Липницкая была одной из луч-
ших студенток на потоке. Активистка, 
спортсменка, отличница, получила по 
тем временам очень хорошее распре-
деление – в Гродно заведующей клубом 
и библиотекой. «Человеком я была 
добрым, люди ко мне тянулись», – вспо-
минает монахиня прошлую жизнь. 

– В Гродно я прожила семь лет. А 
потом ушла в монастырь.

– Какие у вас сейчас отношения с мамой?
– А моя мама здесь, ей 87 лет. Как 

монахиня я не должна с ней жить вместе, 
но, конечно, присматриваю. Мои родители 
разошлись, когда я была совсем малень-
кая. Маме нужно было много работать, 
ездить, жили мы очень скромно. Так что 
вырастила меня бабушка. Она была веру-
ющая, всегда брала меня с собой в храм. 
Но однажды учительница нам сказала: 
«Люди в космос летали, а Бога так и не 
нашли». Я тогда бабуле и выдала: ты тем-
ная, никакого Бога нет. Она промолчала, и 
в храм я больше не ходила.

– В детстве вы были особенным 
ребенком?

– Мы жили в деревне возле 
Налибокской пущи. Я много читала, 
мечтала, у меня была очень большая тяга 
к познанию. Но всё держала в себе, пере-
живала: а что же будет после того, как я 
умру? Зачем мне учиться, строить дом, 
стараться, если меня всё равно не будет?

– Вряд ли вы могли поговорить об 

этом с одноклассниками…
– Я была скромным, застенчивым 

ребенком. Помню, когда в восьмом клас-
се мальчик пригласил меня на танец, я 
даже расплакалась. Думаю: чего он ко 
мне пристал?

– раз уж у нас такой разговор… У 
вас были отношения с мужчинами?

– Не думаю, что это была любовь. 
Скорее, сильная влюбленность. Я по легко-
мыслию доверилась молодому человеку, а 
потом узнала, что у него есть другая. Очень 
тяжело это пережила: бабушка воспитывала 
меня в чистоте, а я была слишком юной и 
наивной. Правда, когда я ушла в монастырь, 
он буквально выслеживал меня, бросался 
на колени, говорил: «Я не понимаю, чем ты 
живешь. Я сделал большую ошибку».

– Но вы ведь не из-за этого стали 
монахиней?

– У меня всегда была какая-то тоска. 
Душа постоянно томилась в поисках. 
Я читала философов, пыталась понять 

астрологию, биоэнергетику. Думала, что 
я какая-то ненормальная: мне все вре-
мя казалось, что где-то совсем рядом 
есть то самое, настоящее, единствен-
ное. А потом я случайно узнала, что в 
Сергиевом Посаде организуются право-
славные курсы. Как я тогда решилась? 
Что это был за порыв? Застенчивая, 

порой неуверенная в себе, бросаю все и 
еду в неизвестный мне город. Но только 
там мне стало все понятно. К прежней 
жизни я уже не вернулась.

– Мне, кстати, всегда казалось, что 
в монастырь уходят после каких-то 
потрясений.

– Вот видите, а у меня не было скорб-
ных обстоятельств. Просто радость и 
тяга. Жизнь через Бога очень наполнен-
ная. Ты на всё смотришь иными глазами. 
Не осуждаешь человека за поступки, а 
чувствуешь его боль.

«Люди почему-то думают: 
если человек ушел в 

монастырь – он умер»
Удивительно, но большинство сестер 

в скиту тоже пришли к Богу без скорбей. 
Самая молодая монахиня – Ольга, сейчас 
ей 31. Матушка Анатолия приехала в 

Русаково сразу после гродненского био-
фака – много лет назад познакомилась с 
сестрами и потянулась к вере. А матуш-
ка Макария вообще была девчонкой, 
закончила швейное училище и буквально 
впорхнула в скит. Старше всех матуш-
ка Иллариона, ей 85 лет. Монахиней 
стала в шестьдесят – муж умер, дети 

выросли. Сестер она всегда вдохновляет 
своей сильной волей и необыкновенным 
задором.

– Но все равно родным очень слож-
но принять такое решение, – отвеча-
ет матушка Мария на мой вопрос о 
чувствах детей и родителей, которые 
расстаются со своими близкими. – Отец 
нашей Нади до сих пор очень сильно 
переживает. Люди почему-то думают: 
если человек ушел в монастырь – он 
потерян, он умер. Но это не так. Просто 
кто-то служит семье, работе, детям, а мы 
служим Богу. Это же не смерть. Жизнь!

– Но с родителями ваши девочки 
могут встречаться?

– Конечно. Хотя бывает, что сестры 
просят разрешения ограничить обще-
ние. А кого-то наоборот – даже домой 
иногда отпускаем.

– Ну и мобильными телефонами, 
наверное, можно пользоваться?

– Только для связи, интернет мы 
запрещаем. Но, если честно, ни у кого 
даже желания не возникает смотреть 
телевизор или что-то почитывать в 
интернете.

– В чем еще ограничения? В еде?
– Никто в чужую тарелку не смо-

трит, но толстых сестер, конечно, не 
бывает. Монах должен жить с легким 
чувством голода. Мяса мы, естествен-
но, не едим, а вот конфеткой себя 
побаловать можем.

Ранний подъем, молитва, если хочет-
ся – легкий завтрак: так начинается их 
день. С самого утра сестры расходят-
ся по послушаниям. Занимаются убор-
кой, работают в огороде, встречают 
паломников – дел в монастыре нема-
ло. Трудятся монахини и после обеда. В 
пять часов все собираются на вечерню, 
ужинают, после чего в скиту еще одна 
молитва, и только в половине девятого 
заканчивается день. 

– Но это когда нет ночной службы, – 
посвящает меня в распорядок матушка 
Мария. – Раз в неделю – до трех ночи. 
Волшебное, тихое время, когда молитва 
особенно слышна.

«В монашеской жизни 
другие законы»

– Давайте я вам еще наш задний 
двор покажу, – несколько часов букваль-
но пролетают, и матушку Марию уже 
нужно отпускать к сестрам. – Вот, это 
наш огород. Сажаем много – нужно кор-
мить и паломников, и гостей. А из этого 
маленького закуточка за храмом хотим 
сделать кладбище, чтобы хоронить здесь 
наших сестер.

– Матушка Мария, а были случаи, 
когда девочки уходили из скита?

– Одна наша сестра ушла по состо-
янию здоровья – большая беда со зре-
нием. Была девочка из Украины, очень 
томилась. Мне кажется, она так и не 
смогла справиться с тягой к светскому. 
Но отучилась в институте теологии и, 
если я не ошибаюсь, ведет даже сейчас у 
детей рисование.

– А в каком возрасте проще уйти в 
монастырь?

– Конечно, в молодости. Юная душа 
гибкая, а это очень важно. У молодого 
человека намного больше способности к 
самоотречению.

– Вы привыкли к русаково?
– Сначала было очень тяжело. В 39 

лет непросто всё поменять. Но в мона-
шеской жизни другие законы, важно не 
осуждать. А самое главное – быть спо-
собным на борьбу с собой. Иначе и сам 
будешь страдать, и других мучить.

– И способным на одиночество, так 
ведь? здесь, кстати, довольно много 
людей. Это не мешает уединению?

– В суете тяжело. Но и к полному 
отшельничеству я пока не готова. Для 
этого нужна очень большая внутренняя 
сила. А к людям мы относимся со всей 
любовью, хотя и стараемся глубоко не 
привязываться.

– Матушка Мария, а что самое 
сложное в монашестве?

– Наверное, научиться забывать себя. 
Нужно повернуться к себе спиной – я 
так сестрам говорю.

Алина СТРАШКЕВИЧ.
Слонимский район.

На Парыжы купалаўцы не спыняцца
Артысты Купалаўскага тэатра толькі што вярнуліся з Парыжа. Прычым даехалі да Мінска без праблем, нягледзячы на страйк 

французскіх транспартнікаў. Таму пытанне: навошта так моцна нагнятае абстаноўку «Еўраньюс»? 

Помнікі гісторыі  
развальваюцца і зарастаюць 

імхом 
Да такіх высноў прыйшлі супрацоўнікі Гродзенскай абласной  

пракуратуры пасля правядзення праверкі стану  будынкаў, якія залічаны  
да культурнай спадчыны Беларусі. 

ПРАбЛЕМА!ГАСТРОЛІ

Зрэшты, гэта пабочны інтарэс, 
галоўнае ўсё ж такі – справы тэа-
тральныя. А яны вельмі паспяхо-
выя. У сталіцы Францыі ў тэатры 
«Эспас Бажон» купалаўцы паказвалі 
п’есу Паўла Пражко «Ураджай» у 
пастаноўцы рэжысёра Дзмітрыя 
Цішко. Спектакль ішоў, натуральна, 
на беларускай мове, але з электрон-
ным перакладам на французскую 
– каб не абмяжоўвацца толькі бела-
рускай дыяспарай у Парыжы. А пер-
шыя зарэзерваваныя білеты гледачы 
ўвогуле атрымалі бясплатна. Былі для 
іх і сувеніры ад нашага найстарэйша-
га тэатра, які святкуе свой стогадо-
вы юбілей. Гастролі сталі магчымымі 
дзякуючы падтрымцы Пасольства 
Беларусі ў Францыі і французскай 
асацыяцыі «Demain le Printemps». 
Галоўныя ролі ў спектаклі выканалі 
маладыя артысты Купалаўскага тэатра 

Антаніна Дубатоўка, Павел Астравух, 
Іларыя Шашко і Міхаіл Зуй.

А на носе ўжо наступная паезд-
ка за мяжу – у Літву. У старажытным 
Вільнюсе будзе паказаны адзін з най-
лепшых спектакляў Нацыянальнага 
акадэмічнага тэатра імя Янкі Купалы, які 
стаў сапраўднай сенсацыяй адразу пас-
ля прэм’еры і па сённяшні дзень збірае 
аншлагі, – гэта «Рэвізор» з Віктарам 
Манаевым у ролі Гараднічага. Хто глядзеў 
яго, той памятае, што разынкай спекта-
кля з’яўляецца пераклад п’есы Гогаля: усе 
персанажы спектакля размаўляюць на 
трасянцы, а Хлестакоў – на літаратурнай 
беларускай мове. У Вільнюсе спектакль 
будзе паказаны 19 студзеня наступнага 
года на сцэне Рускага драматычнага тэа-
тра Літвы. З літоўскімі субцітрамі. Кошт 
квіткоў – ад 13 да 18 еўра. Набыць іх 
можна на сайце tiketa.lt. 

Вікторыя ДРОЗД.

Так, падчас праверкі было выяўлена, 
што без праектнай дакументацыі і дазволу 
Міністэрства культуры, а таксама мясцовых 
органаў улады праводзілася рэнавацыя па 
аднаўленні фасадаў свірна і інтэрната, якія 
ўваходзяць у склад комплекснай гісторыка-
культурнай каштоўнасці «Фрагмент былой 
сядзібы ў аграгарадку Мажэйкава» ў Лідскім 
раёне. 

На працягу трох гадоў у Гродне 
не ўведзены ў эксплуатацыю помнікі 
архітэктуры па вуліцы Віленскай, 14 
і Вялікай Траецкай, 57. Не прыняты 
меры для ўтрымання ў належным стане 
ансамбля былога палаца Храптовічаў 

у Шчорсах Навагрудскага раёна. Амаль 
цалкам знішчана агароджа былой сядзібы 
ў Мажэйкаве, а яе каменная частка парасла 
мхом і закідана смеццем.

У спіс недагледжаных помнікаў 
архітэктуры ў Гродзенскай вобласці 
ўключаны: архітэктурны ансамбль цэнтра 
аграгарадка Варняны, будынак друкарні 
ў горадзе Ліда, комплекс былой сядзібы 
Альбярцін і  кляштара бернардзінцаў XVII–
XVIII стагоддзяў у Слоніме. 

Пракурорская праверка паказала, 
што гэта адбываецца пры патуранні 
мясцовых улад. 

Аляксей МІХАЛЁЎ.
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нЕЗАбЫЎнАЯ ДАТА

28 гадоў таму, 8 снежня 1991-га, 
ва ўрадавай рэзідэнцыі «Віскулі» 

(Брэсцкая вобласць) былі падпісаны 
Белавежскія пагадненні

Тагачасныя кіраўнікі Беларусі, Расіі і 
Украіны Станіслаў Шушкевіч, Барыс Ельцын 
і Леанід Краўчук афіцыйна дэнансавалі дамо-
ву аб утварэнні Садружнасці Незалежных 
Дзяржаў (СНД). Праіснаваўшы амаль 69 
гадоў, савецкая імперыя, апынуўшыся на 
мяжы эканамічнай і палітычнай катастрофы, 

фактычна наблізілася да самараспаду. Каб не 
адбылося кровапраліцця, Шушкевіч, Ельцын 
і Краўчук вымушаны былі пайсці на такі 
крок. Не яны развалілі СССР, а Савецкі Саюз, 
які стварылі бальшавікі на чале з У.Леніным 
неўзабаве пасля рэвалюцыйнага перавароту ў 
1917 годзе, сканаў па аб’ектыўных прычынах.

какой парик нужен?
Застряли между Европой и Азией?

Для многих (55%) Россия – 
не европейская страна. 

Без компаса
Получается, страна живет 

и движется как бы без поли-
тического компаса. То ее 
бросает в сторону Китая, 
то она начинает строить 
Евразию, то ее тянет назад 
в старую добрую Европу. 
Определенного ответа о при-
чинах такого рода умствен-
ных и политических блуж-
даний социологи не дают. 
Можно высказывать лишь 
догадки. При первом рассмо-
трении их три-четыре.

Первая – ответная реак-
ция населения на пропаганду 
«особого пути». Желаем быть 
сами по себе! Сами с усами. 
Но при всей фольклорной 
красочности русского мира 
– с сарафанами, кокошника-
ми, матрешками – идея осо-
бого пути народ не захватила. 
Поговорили годик-другой и 
забыли. Во время Олимпиады 
или чемпионата мира по фут-
болу напялить на себя цветной 
сарафан, надеть кокошник – 
это пожалуйста. Говорят, спо-
собствует притоку туристов. 
Им такая Россия нравится 
– веселенькая, приветливая. 
А местным? Местным хоте-
лось бы большего. Высоких 
темпов роста, лучшего благо-
состояния, больше велосипе-
дистов на улицах и меньше 
Росгвардии. Пока с этим полу-
чается не очень.

Вторая причина – отстра-
нение от Запада не дало 
никаких преимуществ в 
экономическом и социаль-
ном развитии. Похвастаться, 
кроме газовой трубы и воен-
ного потенциала, нечем. 
Московский финансовый 
форум запомнился публич-
ным скандалом: ключевые 
члены экономической коман-
ды В.Путина чуть ли не 
хором говорили, что «шансов 
на опережающее развитие у 
России нет». Нацпроекты не 
работают. Силовая составля-
ющая политической системы 
вошла в противоречие с эко-
номической. «Силовики так 
жмут на тормоза, что кости 
трещат», – в свойственной 
ему яркой манере высказался 
по этому поводу А.Чубайс.

Сравнение темпов эко-
номического роста, уровня 
демократии, социального 
самочувствия и благосостоя-
ния России и ведущих евро-
пейских стран, прозвучавшие 
на форуме, – не в пользу РФ. 
Критическим оценкам вяло 
сопротивлялся лишь министр 
финансов А.Силуанов. В СМИ 
заговорили о «нарастающем 
хаосе в элите». И неудиви-
тельно, что при таких оценках 
многим (особенно среди эли-
ты) захотелось прислониться к 
старому европейскому камину. 
Социологи засекли это настро-

ение. Не нашла сколь-нибудь 
заметной поддержки и идея 
о существовании в России 
какого-то особого, не похоже-
го на европейцев «глубинного 
народа» и особой, тоже глу-
бинной, России. Короткая дис-
куссия на эту тему пронеслась 
по верхам интеллектуального 
сообщества, но сам «глубин-
ный народ» не затронула. Ну 
не хочет народ жить в под-
земелье.

Помнить о карле 
Марксе

Едва ли кто в России ста-
нет утверждать, что Западная 
Европа – это совокупность 
благоденствующих стран и что 
там нет проблем. События с 
«желтыми жилетами» показа-
ли, что проблемы есть, и очень 
серьезные. Телевидение не 
жалело времени, демонстрируя 

размах протестов. Временами 
возникало впечатление, что 
Франция вот-вот взорвется. 
Но протесты потеряли остро-
ту. Их не поддержали ни мощ-
ные во Франции профсоюзы, 
ни «глубины» французского 
народа. И снова подтвердилось 
давно известное: европейские 
демократия и политическая 
система обладают инструмен-
тами преодоления кризисов. 
А сами кризисы стимулируют 
поиск резервов развития. Об 
этом, кажется, писал еще Карл 
Маркс.

Думается, одной из при-
чин повышенного интереса к 
Евросоюзу стали последствия 
изоляции, в которую Россия 
постепенно погружалась с 
2014 года. Пропагандистская 
попытка представить изоля-
цию как стимул для разви-
тия успехом не совсем увен-
чалась. Нехватка импортных 
технологий и сокращение 
инвестиций негативно ска-
зались на темпах роста и 

техническом перевооруже-
нии. А принятые в запале 
контрмеры – сокращение 
продуктового импорта и 
демонстративное уничтоже-
ние санкционных продуктов 
– напоминали скорее хрущев-
скую тактику «показать всем 
кузькину мать». Результат – 
рост цен на продовольствие и 
оскудение народных кошель-
ков. Сравнение еще больше 
склонилось не в нашу поль-
зу РФ: уровень инфляции в 
Евросоюзе в 2018 г. составил 
0,02%. В России – 4%. Ну как 
тут не заглядеться на Европу?

казус Александра 
Блока

В связи с этим интерес 
вызывает весьма противоре-
чивый аспект исследования 
«Левада-центра»: несмотря 

на растущий позитив в отно-
шении к ЕС, 55% россиян не 
считают Россию европей-
ской страной, а себя – евро-
пейцами. Кто же россияне? 
Неужели скифы?

«Мильоны – вас. 
Нас – тьмы,
и тьмы, и тьмы.
Попробуйте, 
сразитесь с нами!
Да, скифы – мы! 
Да, азиаты – мы,
С раскосыми 
и жадными очами!»
Так писал о России 

А.Блок в 1918 г. в стихотворе-
нии «Скифы». В чем причина 
столь неожиданного взгляда 
на Россию? Блок вырос в дво-
рянской семье. Отец – про-
фессор Варшавского универ-
ситета, мать – дочь ректора 
Санкт-Петербургского уни-
верситета. С молодых лет 
поэт объездил всю Европу, 
сочувствовал либеральным 
идеям. Как писали в его био-
графии в советские времена, 
«Октябрьскую революцию 
принял с восторгом, эми-
грировать отказался и даже 
поступил на советскую служ-
бу». Но, как и многие «при-

нявшие революцию с востор-
гом», Блок в ее плодах быстро 
разочаровался. Просился за 
границу. Получил отказ. 
Власть не хотела отпускать 
автора поэмы «Двенадцать», 
рассчитывая использовать 
его для пропаганды нового 
строя. «Меня выпили», – с 
горечью писал поэт о своей 
судьбе в советской России. В 
1921 г. он умер.

Что же увидел Блок за 
4 года в революционном 
Петрограде? Аресты близких 
знакомых, бегство интелли-
генции за границу, закры-
тие газет, начало репрессий, 
обнищание народа и разо-
рение страны. На его глазах 
прерывалась длительная, иду-
щая от Петра I и Екатерины 

Великой, традиция взаимо-
действия с Европой. С каж-
дым годом нарастала изоля-
ция. Прерывались вековые 
экономические, политиче-
ские и культурные связи. 
Правда, ценой невероятных 
усилий страна встала на ноги, 
выиграла войну, экономика 
стала второй в мире.

Без Флоренции…
Начиная с конца 1980-

х – и при Горбачеве, и при 
Ельцине, и при Путине – 
Москва предпринимала мно-
гочисленные попытки вер-
нуться в Европу. Была даже 
идея вступить в Евросоюз. 
Почему это не удалось – тема 
особого разговора. Но сре-
ди элиты и высшего поли-
тического руководства стра-
ны такие настроения были. 
Почему же это стремление не 
передалось населению? Даже 
Ф.Достоевский, не любивший 
Европу, считал, что «Европа 
нам второе отечество и почти 
так же дорога, как Россия». 
«Нам от Европы никак нель-
зя отказаться», – писал он в 
«Дневнике писателя» в 1877 

году.
И вот почти полторы сот-

ни лет спустя жители РФ сно-
ва чураются Западной Европы. 
В какой-то мере такого рода 
настроения можно объяснить 
инерцией советского мышле-
ния и отчасти новой волной 
антизападной пропаганды. Но 
основная причина, думается, 
в другом. Россия повернулась 
к ней лицом, а в ответ полу-
чила всевозможные санкции, 
глумление над памятниками, 
фальсификацию истории. Да и 
бедность россиян дала о себе 
знать. Большинство просто не 
задают себе вопроса – евро-
пейцы они или нет. У людей 
совсем другая «морока». Как 
собрать ребенка в школу? 
Как расплатиться с кредитом 

на квартиру? На что купить 
лекарства? Как накопить на 
«черный день»? На улицах мно-
гих российских городов снова 
появились, как в 1990-е годы, 
люди с протянутой рукой. По 
материальным соображениям 
многие не могут выехать из 
своего городка, добраться до 
Москвы, посмотреть Кремль, 
побывать в музеях Петербурга. 
Какие уж тут Париж, Рим, 
Берлин? Какая Флоренция?

                ***
Петр I приказал боярам 

сбрить бороды, чтобы они 
походили на европейцев. 
Екатерина Великая в поры-
ве европеизма зазывала в 
гости вольнодумца Вольтера. 
Александр I, будучи наслед-
ником, мечтал о том, как он, 
даровав России конститу-
цию, откажется от престо-
ла и поселится в скромном 
жилище на берегу Рейна. 
Император Павел, желая про-
слыть европейцем, ввел в 
войсках прусскую систему и 
парики. Какие парики нуж-
ны сегодня, чтобы выглядеть 
европейцами?

Вячеслав КОСТИКОВ.
Москва.               («АиФ».)

Под знаком протестов
ДЕМОКРАТИЯ  СОСЕДЕЙ

нАГРАДА

В ФОКУСЕ

Всю прошедшую неделю 
Литву сотрясали протестные 
акции. Несмотря на последо-
вательный рост экономики и 

стремительный скачок зар-
плат за последнее десятиле-
тие, социальные показатели в 
Литве одни из самых низких 

в Евросоюзе. Люди требуют 
конкретных мер по улучше-
нию их благосостояния.

Вначале забастовали 
литовские фермеры, требуя 
отказаться от повышения 
налогов. Затем литовская 
ассоциация автоперевозчиков 
Linava провела акцию про-
теста, говоря о невозмож-
ных условиях работы. Вслед 
за ними предупредительную 
забастовку провели учите-
ля. Старейший вуз страны 
– Вильнюсский университет 
– провел акцию «Диплом за 
Спасибо» и в знак протеста 
против низких зарплат на два 
дня вообще остановил работу.

(Из литовской прессы.)

Почему бастуют французы?
Сегодня во Франции у всех 

на устах тема пенсионного обе-
спечения. Рано или поздно эта 
реформа должна коснуться всех.

Но если посмотреть на 
Европу в целом, в каком поло-
жении находятся французы по 
сравнению со своими соседями?

Среди основных спорных 
вопросов во Франции – пен-
сионный возраст. По предло-
женной правительством новой 
схеме формально он останется 
без изменений – 62 года.

Но появляется новый воз-
раст для расчета, при котором 
французы будут иметь право 
на полную пенсию, – 64 года. 
Завершить карьеру можно и до, 
и после этого срока, но размер 
выплат будет соответственно 
меньше или больше в зависи-
мости от возраста: каждый год 
досрочного выхода на пенсию 
обернется потерей 5%, соот-
ветственно каждый лишний 
год трудового стажа увеличит 
выплаты на 5%.

Цель властей – побудить 
население работать дольше.

Что касается ожидаемо-
го выхода на пенсию, то во 
Франции он в среднем состав-
ляет 60,8 года. Это меньше, чем 

в Греции, Испании, Италии и 
Португалии.

Франция пользуется одним 
из самых высоких коэффициен-
тов замещения, то есть соотно-
шения пенсии и прежних дохо-
дов, больше только в Испании, 
Италии и Португалии: фран-
цузская система позволяет пен-
сионерам удерживать в среднем 
три четверти своего дохода, что 
в три раза больше, чем у бри-
танцев, которые подписывают 
частные контракты. 

Пенсионные системы неред-
ко подвергаются критике, 
поскольку население стареет.

«Наблюдается увеличение 
продолжительности жизни, 
более поздний выход на рынок 
труда и сокращение численности 
населения по всей Европе, поэто-

му во многих европейских стра-
нах пенсионный возраст был 
повышен. Многие европейцы гово-
рят: «Вы намного раньше, чем 
мы, выходите на пенсию, так 
что если реформа коснулась нас, 
то почему и не вас?» – говорит 
Паскаль Жоаннин, гендиректор 
фонда Роберта Шумана.

Второй болезненный вопрос 
– слияние 42 существующих 
пенсионных схем расчета, в 
том числе десяти специальных, 
которые касаются, к примеру, 
сотрудников государствен-
ной железнодорожной ком-
пании SNCF, компании RATP, 
управляющей общественным 
транспортом Парижа, газовой 
и электропромышленностей, 
Банка Франции или Парижской 
оперы. Они имеют право выхо-

дить на пенсию досрочно.
В среднем у соседних с 

Пятой республикой стран 
пенсионных схем меньше. В 
Бельгии их всего четыре: для 
шахтеров, работников граждан-
ской авиации, моряков и жур-
налистов. В Испании ситуация 
примерно такая же.

Сейчас при расчете разме-
ра пенсии учитываются луч-
шие в плане доходов 25 лет 
работы в частном секторе и 
последние полгода службы в 
государственных структурах. 
Предполагается, что после 
реформы выплаты окажутся в 
зависимости от количества бал-
лов, которые работникам будут 
начислять с первого дня тру-
доустройства в соответствии с 
характером их деятельности.

Противники реформы пола-
гают, что пенсионная реформа 
ущемляет права тех, кто рабо-
тает на опасном производстве, 
с риском для здоровья и сейчас 
претендует на повышенную пен-
сию. Что касается новой схемы 
подсчета выплат, то ее противни-
ки реформы рассматривают как 
удар по работникам, которые ког-
да-либо сталкивались с времен-
ными карьерными трудностями.

кто получил премию 
«Женщины Европы»?

В Брюсселе на днях прошло вручение премии «Женщины Европы» за текущий 
год. Все три лауреатки представляют Центральную или Восточную Европу.

В центре внимания оказа-
лась лаура Ковеши, которая 
боролась с коррупцией в род-
ной Румынии, а теперь соби-
рается стать первой в исто-
рии женщиной – европейским 
прокурором. Она забирает 
домой награду «Женщины во 
власти».

«Не думаю, что в данный 
момент важно, что я женщи-
на, – сказала Ковеши. – Важно, 
что у меня огромный опыт, я 
была прокурором 24 года».

Она, впрочем, признала, 

для роли европрокурора ее 
пол может стать преимуще-
ством:

«Мне придется участво-
вать в слушаниях дел детей 
или женщин, ставших жерт-
вами, например, торговли 
людьми. Как женщина, я смогу 
установить с ними хороший 
диалог и получить больше, чем 
прокурор-мужчина».

На церемонии чествовали 
также болгарку Милену Кадиеву 
и чешку Йоханну Неедлову, 
которые отличились в борьбе 

против гендерного неравенства. 
Они стали героинями для евро-
пейских феминисток.

 «Нам важно внести изме-
нения в болгарское законода-
тельстве, чтобы не допускать 
насилия против женщин», – 
сказала Милена Кадиева.

«Чешское общество до сих 
пор не видит в этом большой 
проблемы, – сказала Йоханна 
Неедлова. – Но каждая деся-
тая женщина подвергается 
насилию за свою жизнь, и это 
огромная проблема».

Средний пенсионный 
возраст по странам.
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...Под ночлежку  
  для бомжей

В Солигорске начали реализовывать проект по социальной реабилитации бомжей. Однако выбор помещения, 
которое солигорская власть отвела им под ночлежку, вызвал недовольство немалого количества пенсионеров.

Дело в том, что ночлеж-
ку решили разместить в 
центре социального обслу-
живания населения, в ком-
натах, где до этого прово-
дил занятия университет 
третьего возраста.  

Для справки: универ-
ситет третьего возраста 
– международное движение 
для тех пенсионеров, кото-
рые предпочитают вести 
активный образ жизни. В 
Беларуси университеты 
третьего возраста получа-
ют все более широкое рас-
пространение. Создаются 
они зачастую (в Солигорске 
в том числе) на базе отде-
ления дневного пребывания 
граждан центров социально-
го обслуживания населения. 
Включают в себя различные 
учебные, просветительские 
курсы, творческие мастер-
ские, клубы по интересам, 
кружки спортивной направ-
ленности. 

Осенью прошлого года 
«Народная Воля» расска-
зывала о таком универси-
тете, функционирующем 
в Солигорске (материал 
под названием «И хочется 
жить…»), о том, как заня-
тия в университете заря-
жают позитивом две сотни 
людей «серебряного воз-
раста», помогают им сохра-
нить и поправить здоровье, 
проявить свои творческие 
способности, иметь инте-
ресный досуг. Поднималась 
в той статье и проблема: 
желающих приобщиться к 
занятиям йогой, цигун, раз-
учиванию танцев в универ-
ситете третьего возраста 
среди солигорских пенсионе-
ров нашлось бы значитель-
но больше, но не позволяет 
площадь зала, имеющегося в 
центре социального обслу-
живания.

– Теперь у нас вообще 
нет зала для занятий танца-
ми, цигун, йогой, – печаль-

но констатировала студент-
ка университета третьего 
возраста Анна смолякова. 
– Наш университет высели-
ли из центра социального 
обслуживания. Сказали, что 
помещения, где мы занима-
лись, будут использованы 
под ночлежку для бомжей.

Я встретилась на днях и 
с другими студентками уни-
верситета третьего возраста.  
Если точно, то произошло 
это 5 декабря. Их было мно-
го, и собрались они у дома, 
где размещен местный теле-
канал, в надежде, что кто-
то из журналистов канала 
возьмет у них интервью и 
расскажет с экрана теле-
визора о ситуации, кото-
рая волнует этих людей. От 
окруживших меня женщин 
я узнала, что выселенному 
из здания центра социаль-
ного обслуживания насе-
ления отделению, на базе 
которого создан универ-
ситет третьего возраста, 
на новом месте – в здании 
Солигорского центра заня-
тости – отвели три неболь-
шие комнаты.  Одну из них 
определили под кабинет для 
специалистов отделения, в 
другой можно усадить чело-
век десять для, как говорит-
ся, спокойных занятий – в 
шашки-шахматы поиграть. 
Есть еще комнатка, где обо-
рудовали швейную мастер-
скую. Для спортивных 
кружков помещения нет, и, 
по слухам, проведение спор-
тивных занятий, разных там 
движений под музыку в этом 
здании руководством центра 
занятости отнюдь не при-
ветствуется. А хозяин, как 
известно, – барин. 

Валентина Тупичина, 
руководитель кружка 
«Креативное рукоделие», 
была среди собравшихся 
женщин. Она сказала, что 
помещение, в котором теперь 
придется проводить работу 

кружка, значительно меньше 
и хуже, чем то, которым они 
пользовались в социальном 
центре.

– Тесно, плохое освеще-
ние в комнате. А ведь для 
рукоделия нужен хороший 
свет. Тем более если речь 
идет о людях немолодых. 
Многие из тех, кто ходит ко 
мне в кружок, уже значитель-
но дольше на пенсии, чем  
год-два. Для них особо вред-
но напрягать зрение.

А еще, по словам 
Валентины Тупичиной, уди-
вило требование говорить на 
новом месте полушепотом. 
А как с нормальным обще-
нием? Женщины ведь при-
ходят не только ради того, 
чтобы научиться рукоде-
лию, но и обменяться ново-
стями, посмеяться, пошу-
тить. Это немаловажно для 
пожилого человека в подоб-
ных совместных занятиях. 
Валентина не скрывала: ее 
кружковцам не понравилось 
новое помещение, когда они 
его увидели. Они даже отка-
зались заниматься в нем и 
просто ушли.

– И шахматистам нашим 
новое помещение не понра-
вилось. Тоже ушли, – сооб-
щила одна из присутствовав-
ших. – Да и добираться им 
далеко до центра занятости. 
Они в основном живут в ста-
ром районе города. 

Еще одна моя собеседни-
ца – Галина Булгак – не мог-
ла скрыть разочарования.

– Очень жаль, что с нами 
так поступили. Я три года 
занимаюсь гимнастикой 
цигун. Это настоящая отду-
шина для меня. Физически 
стала лучше себя чувство-
вать, будто помолодела. 
Нашла себе в нашем кружке 
новых подруг с позитивным 
мироощущением. И вела 
у нас цигун замечательный 
профессионал и человек – 
Ирина Пуговкина. Я всё еще 

надеюсь, что наши занятия 
возобновятся. Иначе очень 
грустно. 

Галина Булгак сказала: она 
очень бы не хотела расста-
ваться с цигун. Заниматься 
этой оздоровительной гим-
настикой  горожане могут в 
одном из спортивных цен-
тров. Только если в универ-
ситете третьего возраста пла-
та за одно занятие состав-
ляла 1 рубль, то там придет-
ся платить за одно занятие 
7 рублей. А с ее маленькой 
пенсией это накладно. 

Недовольство произо-
шедшим ухудшением усло-
вий для деятельности уни-
верситета третьего возраста, 
фактическим свертыванием 
по этой причине части его 
программ звучало со всех 
сторон. 

елена Ищенко занима-
лась в университете третьего 
возраста танцами и цигун. 
Она считает, что благодаря 
занятиям в спортивных груп-
пах да и в других кружках 
пенсионерки заряжались 
жизненной силой и энергией. 
Несли хорошее настроение в 
семью, в общество. 

– Это ведь здорово, прав-
да? Те, кто нас решил «свер-
нуть», они что, надеются веч-
но молодыми остаться? 

Одна из пенсионерок на 
это с горечью добавила:

– Нам говорят: бомжи – 
такие же люди, как и мы, им 
негде ночевать. Правильно, 
нельзя оставлять бездо-
много на морозе. Жить все 
хотят. Но почему организу-
ют ночлежку, попирая наши 
интересы? Неужели не было 
другого помещения в горо-
де? И неужели мы, отработав 
долгие годы – я вот напри-
мер, в шахте работала, – не 
заслужили иметь в пенсион-
ном возрасте благоприятные 
условия для поддержки сво-
его здоровья и жизненного 
тонуса?

На следующий день 
я поговорила с Сергеем 
Поповым – директором 
Солигорского районного 
центра временного пребыва-
ния для лиц без определенно-
го места жительства. Он под-
твердил, что его организация 
въехала в центр социального 
обслуживания населения. 
Идет подготовительная рабо-
та для приема бездомных. 
Для них оборудуются две 
комнаты для ночлега – одна 
для женщин, другая для муж-
чин. В третьей комнате будут 
работать специалисты.

По его словам, бездо-
мным будет предоставляться 
только ночлег, без питания. 
Всего планируется разме-
щать до 10 бомжей одновре-
менно. Кроме того, в центре 
временного пребывания им 
будет оказываться консуль-
тативная помощь, а также 
помощь психолога. 

Я поинтересовалась, 
как будут решаться вопро-
сы гигиены для постояльцев 
ночлежки. Не секрет, что без-
домные нередко неопрятны, 
лишены возможности сле-
дить за собой, отчего у них 
могут быть и вши, и другие 
неприятные вещи, а также 
заразные болезни.

Я услышала, что, пре-
жде чем предоставить бом-
жу ночлег, его отправят в 
приемный покой больницы, 
где его осмотрят и выпишут 
справку на предмет того, 
что он может находиться в 
ночлежке. Или не выпишут. 
Но селить в ночлежку будут 
только при наличии такой 
справки. 

Еще Сергей Попов сооб-
щил, что в центре временно-
го пребывания для бомжей 
планируют установить душе-
вые кабины. Чтобы можно 
было постояльцам как следу-
ет помыться.

По его словам, другого 
помещения для размещения 
ночлежки в городе просто 
не нашли. Хотя, опять-таки 
по его словам, пытались это 
сделать.

Ну, а пенсионерки, остав-
шиеся без помещения для 
спортивных и танцевальных 
занятий, а также студентки  
университета третьего воз-
раста, посещающие иные 
курсы и творческие мастер-
ские, готовят обращения 
в различные инстанции. С 
помощью этих обращений 
они хотят добиться хотя бы 
равноценных прежним усло-
вий для своих занятий по 
душе.  Можно ли сказать, 
что они не правы? Ведь это 
справедливо и человечно, 
когда социум и государство 
на деле поддерживают людей 
«серебряного возраста» в их 
стремлении к активному и 
позитивному образу жизни. 
И чиновникам, кстати, забы-
вать об этом не следует. 

Лариса НАСАНОВИЧ.
г.Солигорск.

У цырк – за 90 долараў
У Мінск ізноў завітае славуты Cirque du Soleil.

чУЛІ?

7–9 лютага знакамітая 
канадская трупа прадставіць 
на «Мінск-Арэне» першае ў 
сваёй гісторыі акрабатычнае 
шоу на лёдзе. Трэба адзначыць 
міжнародны склад трупы, якая 
прадстаўлена 43 артыстамі і 
больш як 40 членамі каманды 
з 21 краіны свету.

У анонсе праграмы 
паведамляецца, што «прыпыніць 
рэальнасць і пагрузіць гледачоў 
у хвалюючую гісторыю пра 
самапазнанне дапамогуць 
дэкарацыі з ужываннем 
унікальнай тэхналогіі 
3D-mapping», якая дазваляе 
пераносіць 3D-малюнак на 
любую паверхню, нават калі тая 
знаходзіцца ў руху. Усё гэта – 
дзякуючы асаблівым праекта-
рам, кожны з якіх можа ахапіць 
да 400 квадратных метраў.

Кошты білетаў на шоу – 
ад 49 да 184 рублёў (25–90 
долараў). Мінулым разам 
падчас выступлення гэтага 

цырка ў Мінску практычна ўсе 
квіткі былі прададзены.

Віктар ШПАК.

Наталья ПОТКИНА:
«Что, в Беларуси живут 

одни миллионеры?»
Дизайнер одежды и мама четырех детей Наталья Поткина 

удивлена: купить горящий тур в Египет дешевле, чем отметить 
Новый год вне дома в Беларуси.

РАКУРС

«В этом году я решила, 
что отмечать Новый год 
дома не хочу, – рассказала 
Наталья Поткина своим 
подписчикам в социальных 
сетях. – Хочу смены обста-
новки, и чтобы ничего не 
надо было готовить.

Начала штудировать 
предложения по Беларуси. И 
выяснилось, что одна ново-
годняя ночь на одного чело-
века с банкетом стоит столь-
ко же, сколько горящий тур 
в Египет! 

Для примера: в одном 
загородном комплексе 
номер на двух человек без 
детей на Новый год с банке-
том стоит 700 долларов! За 
детей с 8 лет еще и доплата!

В пятизвездочных оте-
лях Минска цена чуть ниже 
– 400–600 долларов в зави-
симости от программы. На 
номера в некоторых отелях 
идет скидка, но без отме-
ны бронирования. И вез-
де выезд из номеров – к 12 
часам дня. Никаких поздних 
выездов! Завтраки оплачи-
ваются отдельно.

В некоторых усадьбах 
мне даже цены не сказали, 
так как уже все выкупле-
но. А крупные рестораны, 
где обычно есть возмож-

ность отдохнуть семьей с 
детьми, и вовсе в ново-
годнюю ночь не работают.

На @relax.by я воспользова-
лась услугой «оставить заявку» 
в разделе новогодних предло-
жений. Написала в несколько 
усадеб. За неделю мне никто 
ни разу не позвонил! Зачем 
платить за рекламу, а потом не 
звонить своим потенциальным 
клиентам? Ну как так?!

На страничках в 
«Инстаграме», кстати, мне 

также многие не отвечают. 
Хотя я вижу, что посты раз-
мещали недавно, значит, 
кто-то же их ведет!..

Я просто не могу пред-
ставить, на кого эти ресто-
раны рассчитывают? 6 лет 
назад мы отмечали Новый 
год в Вильнюсе в пятизвез-
дочном отеле, жили в люк-
се, был банкет и все дела. И 
цена на троих взрослых и 
двух детей вместе с дорогой 
была дешевле!»

СКАнДАЛ

Даскакаліся!
Учора выканкам Сусветнага антыдопінгавага агенцтва (WADA) адхіліў 

Расію на 4 гады ад усіх буйных спартыўных спаборніцтваў, 
уключаючы Алімпійскія гульні і чэмпіянаты свету.

Рашэнне было прынята ў 
Лазане на пасяджэнні выкан-
кама WADA, прысвечаным 
пытанню статусу Расійскага 
антыдопінгавага агенцтва 
(РУСАДА).

Раней камітэт па адпавед-
насці рэкамендаваў пазбавіць 
расійскае агенцтва афіцый-
нага статусу, адхіліць Расію 
ад міжнародных стартаў на 
4 гады, а таксама пазбавіць 
краіну права правядзення 
буйных спартыўных турніраў. 
Усе рэкамендацыі былі пры-
няты.

Нагодай стала рассле-
даванне па дадзеных з базы 
Маскоўскай антыдопінгавай 
лабараторыі, у якой змяшча-
юцца вынікі даследаванняў за 

2012–2015 гады. Незалежныя 
эксперты ўстанавілі, што 
ў базу ўносіліся змены з 
мэтай схаваць станоўчыя 
допінг-пробы расійскіх 
спартсменаў.

Выканкам ВАДА выра-
шыў, што на бліжэйшых 
Алімпіядах, чэмпіянатах све-
ту і Паралімпіядах на праця-
гу 4 гадоў змогуць выступаць 
«чыстыя» расійскія спартсме-
ны, але толькі пад нейтра-
льным сцягам, без формы і 
без гімна.

Дарэчы, у 2016 годзе 
на адкрыцці летніх 
Паралімпійскіх гульняў у 
бразільскім Рыа-дэ-Жанейра 
адбыўся скандал, калі бела-
рускі спартыўны чыноўнік 

Андрэй Фомачкін прайшоў 
у калоне беларускіх паралім-
пійцаў з расійскім сцягам. 
Расійскія спартсмены тады 
не мелі права браць удзел у 
Паралімпіядзе з-за часовага 
адхілення Паралімпійскага 
камітэта Расіі на падставе 
даклада незалежнай камісіі 
ВАДA аб дзяржаўнай пад-
трымцы ўжывання допінгу ў 
краіне.

Пазней героя знайшла 
ўзнагарода. Фомачкіну далі 
сертыфікат на кватэру ў 
Падмаскоўі, падарылі медаль 
«Да 70-годдзя Калінінградскай 
вобласці» і прысвоілі 
званне «Ганаровы жыхар 
Зеленаградска».

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

SOS!

Турыстычны Гродна не зусім гатовы 
прымаць інвалідаў-вазочнікаў 

Валанцёрская група «Крок насустрач» правяла ў Гродне экскурсію па горадзе 
для людзей з інваліднасцю. Высветлілася, што асноўныя турыстычныя месцы  ў 

горадзе недасягальныя для такіх турыстаў. 
Пакуль застаецца фактам, што турысты на 

вазках не могуць самастойна заехаць у Каложу, 
патрапіць у Новы замак, наведаць музей 
Гісторыі рэлігіі, пабываць у іншых храмах. 
Праўда, могуць патрапіць у Фарны касцёл, які 
знаходзіцца ў цэнтры горада – тут зроблены 
адмысловы пандус, каб людзі на інвалідных 
вазках маглі сюды заязджаць. 

Непераадольнай праблемай для турыстаў 
на інвалідных вазках у Гродне застаюцца 
прыступкі, высокія бардзюры, адсутнасць 
пандусаў і незакрытыя ліўнёўкі.

Паводле справаздач гродзенскіх 

чыноўнікаў, за апошнія тры гады бязвізавай 
магчымасцю наведаць Гродна скарысталіся 
250 тысяч турыстаў. За тры гады ў Гродне і 
раёне адкрылі 7 новых гасцініц і хостэлаў, 62 
новыя аб’екты грамадскага харчавання. За 
гэты перыяд у рэгіёне створана 1,2 тысячы 
працоўных месц.

Але ў справаздачах звычайна няма згадак 
пра тое, што зроблена для таго, каб аблегчыць 
экскурсію турысту на інвалідным вазку, які 
хацеў бы пазнаёміцца са славутасцямі горада 
над Нёманам. 

Аляксей МІХАЛЁЎ.

ПРАГнОЗЫ

Ці будзе свята?
У рамках падрыхтоўкі да выязнога матча 
 плэй-оф чэмпіянату Еўропы па футболе 

супраць зборнай Грузіі, які адбудзецца  
26 сакавіка, нацыянальная зборная Беларусі  

з 19 па 26 лютага правядзе вучэбна-
трэніровачны збор.

Як паведамілі ў Беларускай федэрацыі футбола, 23 
лютага каманда згуляе таварыскі матч са зборнай 
Узбекістана ў Аб’яднаных Арабскіх Эміратах. Паядынак 
адбудзецца ў горадзе Дубай. Затым каманда Міхаіла 
Мархеля адправіцца ў Сафію, дзе 26 лютага згуляе са 
зборнай Балгарыі.

З камандай Грузіі наша каманда гуляла некалькі разоў. 
У адборачных матчах да чэмпіянату свету – 2014 беларусы 
перамаглі ў Мінску (2:0) і прайгралі ў Тбілісі (0:1), а ў 2017 
годзе згулялі ў таварыскім матчы ўнічыю – 2:2.

“Для нас матч з грузінамі будзе складаным, – заявіў 
галоўны трэнер зборнай Беларусі Міхаіл Мархель. – З усёй 
адказнасцю рыхтуемся, хочам патрапіць на чэмпіянат 
Еўропы. Мы ні разу там не былі, і для беларускага народа гэта 
будзе вялікае-вялікае свята”.

Сяргей НІКАНОРАЎ.
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На пытанні чытачоў адказвае 
старшыня Пухавіцкай 
раённай арганізацыі 
ГА «Беларускае таварыства 

абароны правоў спажыўцоў» Васіль ВАЛАСЮК

АСОбА

Ці якаcны тавар са зніжкамі?
Зараз, напярэдадні навагодніх святаў, у магазінах пачына-

юцца шматлікія распродажы, і не заўсёды тавар якасны. Ці 
распаўсюджваецца Закон аб абароне правоў спажыўцоў на тава-
ры са зніжкамі?

Аксана УЛЬЯШЫНА, г.Слуцк.
– За няякасны тавар, які набываецца са зніжкамі, таксама 

можна вярнуць грошы альбо абмяняць яго. Ніякіх выключэнняў 
тут няма.

Згарэла блінніца…
Падчас таго, як у мяне на кухні працавала электраблінніца, 

раптам знікла святло ва ўсім доме. Праз гадзіну электраэнергія 
з’явілася, а вось электраблінніца пасля гэтага ўжо не працавала. 
На маю думку, адбыўся перапад напружання ў электрасетцы, і 
гэта паўплывала на тое, што тэхніка «згарэла». Што ў гэтай 
сітуацыі рабіць?

Святлана ПЛІСКО, г.Барысаў.
– Найперш трэба атрымаць афіцыйнае заключэнне, чаму 

зламалася тэхніка. І ўжо затым будзеце вырашаць, ці мае сэнс 
накіроўваць прэтэнзію на адрас адпаведных служб энергетыкаў.

Вярнуць перадаплату
Заказаў унутрыпакаёвыя дзверы, зрабіў перадаплату, але 

ўжо літаральна на наступны дзень у інтэрнэце знайшоў дзверы 
і больш прыгожыя па дызайне, і больш танныя. Ці магу я зараз 
адмовіцца ад заказа?

Валерый ПАДОЛЬСКІ, г.Горкі.
– Можаце. Натуральна, з вяртаннем перадаплаты.

У люстры не хапае дэталяў
Заказаў праз інтэрнэт-краму люстру. Праз тыдзень яе прывёз 

кур’ер – выдаў гарантыйны талон, але люстру не сабраў. Маўляў, 
гэта не ўваходзіць у яго абавязкі. Калі я сам сабраў люстру, то ака-
залася, што там не хапае некалькіх дэталяў. Што рабіць?

Аляксандр ГІЛЬ, г.Вілейка.
– Можаце заявіць прэтэнзію на некамплект дэталяў. Інтэрнэт-

магазін павінен вам у абавязковым парадку даўкамплектаваць 
тавар, за які вы заплацілі грошы.

Праблемы з аўтамабілем
Ці павінен сэрвісны аўтацэнтр заплаціць мне выдаткі за 

транспарціроўку на эвакуатары, калі аўтамабіль на гарантыі?
Вячаслаў НЕВАР, Гомель.

– Спачатку вы самі павінны заплаціць вадзіцелю эвакуатара, 
а ўжо затым можаце заявіць прэтэнзію прадаўцу (у сэрвіс) па 
добраахвотным вяртанні выдаткаў.

Не загараецца запальнічка
Набыў кітайскую запальнічку ў звычайным магазіне, ужо 

праз два дні яна перастала працаваць. Ці можна замяніць яе 
альбо вярнуць грошы?

Сцяпан КАжУРА, г.Рэчыца.
– Можна, безумоўна. Мяркую, магазін без праблем заменіць вам 

тавар.

Планшэт «засынае»
Набыла планшэт, праз месяц тэхніка сама па сабе пачала 

выключацца, а дакладней – пераходзіць у рэжым сну. Што рабіць 
у такім выпадку?

Кацярына БЯЗУГЛЕНКА, Мінск.
– Звярніцеся ў сэрвісную гарантыйную майстэрню. Планшэт 

можна замяніць, калі дэфект паўторна праявіцца.

Вярнуць грошы за надзіманы ложак
Набылі надзіманы ложак. Праз некалькі дзён карыстання 

стала зразумела, што ложак негерметычны, паветра сыходзіць, 
а таму спаць нязручна. Ці можна вярнуць тавар?

Алена КОВАЛЬ, Брэст.
– Так, вам павінны вярнуць грошы альбо абмяняць тавар на якасны.

Уладзімір Парфяновіч 
збіраецца на пенсію

Пакуль трохразовы алімпійскі чэмпіён па веславанні яшчэ 
працягвае трэніраваць дзяцей у Мастах Гродзенскай 

вобласці.

Нагадаем, што Уладзімір 
Парфяновіч заваяваў тры 
залатыя медалі на Алімпіядзе-80. 
Затым быў абраны дэпутатам 
Палаты прадстаўнікоў, дзе 
далучыўся да апазіцыйнай 
групы «Рэспубліка» і выступіў 
супраць трэцяга прэзідэнцкага 
тэрміну.

У Беларусі вядомы спартсмен 
аказаўся незапатрабаваным, 
таму з’ехаў на працу за мяжу 
– працаваў у трэнерскім штабе 
нацыянальнай каманды Расіі 
і зборнай Польшчы. Але затым 
вярнуўся дадому і апошнім часам 
ён – звычайны трэнер у дзіцячай 
спартыўнай школе ў Мастах.

«А што ў Мінску рабіць? 
Ніякіх прапаноў як не было, так 
і няма, таму працую там, дзе 

мае веды спатрэбіліся, – кажа 
Уладзімір Уладзіміравіч. – У мяне 
ў Мастах дзве групы. Адна – 
спартыўнага ўдасканальвання, а 
другая – дзеці, якія толькі пачы-
наюць займацца веславаннем.

Цяжка шукаць таленты. 
Да нас бацькі не вельмі ахвот-
на вядуць дзяцей, бо веславанне 
дастаткова цяжкі від спорту. 
Таму ў асноўным прыходзяць 
трэніравацца дзеці, як кажуць, 
з малазабяспечаных сем’яў альбо 
тыя, кім увогуле бацькі не апя-
куюцца. І да такіх ставішся, як 
да родных».

Днямі Уладзімір Парфяновіч 
адзначыў свой 61-ы дзень 
нараджэння, а ў наступным годзе, 
дасягнуўшы пенсіённага ўзросту, 
збіраецца выйсці на пенсію.

«Мабыць, толькі да 
верасня дапрацую, бо ў гэты 
час фарміруюцца спартыўныя 
групы, – дзеліцца планамі 
алімпійскі чэмпіён. – Які сэнс 
іх фарміраваць, калі збіраюся 
на пенсію? Чым буду займацца? 
Пабачым, час пакажа…»

Алесь СІВЫ. 
Фота svaboda.org.

как сохранить зрение
Существуют ли капли от катаракты? 

Как изгнать мушки из глаз? 
Можно ли быстро снять красноту глаз и не «плакать» на улице в холодную погоду?

В «Народной Воле» прошла очередная «Прямая линия». На этот раз – 
с офтальмологом-хирургом, кандидатом медицинских наук, заведующим 

офтальмологическим отделением «ЛОДЭ» Юрием Семеновичем ТОБОЛЕВИЧЕМ и 
офтальмологом-хирургом «ЛОДЭ» Ольгой Александровной СЫРОМЯТИНОЙ.

Для удобства читателей ответы врачей на вопросы мы объединили и не стали 
разделять их пофамильно.

катаракта 
«не выстреливает»

– Добрый день, уважаемые 
специалисты! У меня всегда было 
хорошее зрение. На оба глаза еди-
ница. Но четыре года назад я про-
снулся, а один глаз плохо видит, 
изображение стало расплывча-
тым. обратился в поликлинику, 
сказали, что катаракта, вторич-
ная глаукома и еще псевдоэксфо-
лиативный синдром. 

Неужели катаракта так стре-
мительно может развиться и 
выстрелить внезапно? Было зре-
ние на левом глазу 1, а стало – 0,3. 

– Катаракта, или помутнение 
хрусталика, не может возникнуть в 
течение нескольких дней, развива-
ется она, как правило, постепенно. 
По всей видимости, помутнения 
располагались по периферии хру-
сталика и не влияли на остроту 
зрения, а когда добрались до цен-
тра, вы сразу ее почувствовали. 

Псевдоэксфолиативный син-
дром – это отложение кислых 
мукополисахаридов на внутренних 
структурах глаза. Он является про-
явлением системного процесса воз-
растных изменений в организме, 
в том числе и в глазу. И глаукома, 
и псевдоэксфолиативный синдром 
идут рука об руку. Если давление 
у вас не поднимается выше 25 еди-
ниц, можно идти и оперировать 
катаракту. Вы по крайней мере 
избавитесь хотя бы от одной про-
блемы и будете адекватно наблю-
дать за глаукомой. 

– А вторичная глаукома – что 
это такое, у меня и первичной не 
было… сказали еще, что хруста-
лик сильно увеличился. 

– Вторичная глаукома – это 
глаукома, которая вызвана каким-
либо другим глазным заболевани-
ем. Не сахарным диабетом, не арте-
риальной гипертензией, а именно 
глазным заболеванием. Если хру-
сталик занимает слишком большой 
удельный объем в глазу, он пере-
жимает пути оттока внутриглазной 
жидкости. Жидкость накапливает-
ся и приводит к увеличению вну-
триглазного давления.

– спасибо, понял.
– Добрый день! Нина 

Викентьевна вас беспокоит. Мне 
79 лет, предлагают удалить ката-
ракту. Говорят, что это неопасная 
операция. Но бывают же ослож-
нения при таких операциях? И 
скажите, пожалуйста, какие огра-
ничения после операции, смогу ли 
я находиться одна, без посторон-
ней помощи?

– Любое хирургическое вме-
шательство теоретически может 
иметь осложнения. Условно их 
можно разделить на два вида. 

Первый вид – это осложнения, 
вызванные техническим исполне-
нием манипуляции, то есть то, что 
зависит от хирурга. Но на сегод-
няшний день такие осложнения 
при операции катаракты миними-
зированы, потому что эта опера-
ция бесшовная, микроинвазивная: 
технология позволяет импланти-
ровать искусственный хрусталик 

через микроразрез в 2 миллиметра. 
Также во время операции исполь-
зуются высококачественные искус-
ственные хрусталики (или интра-
окулярные линзы), которые поми-
мо того, что дают возможность 
видеть, выполняют еще и иную 
функцию – позволяют снять очки, 
устраняют астигматизм. Сегодня в 
мире операция по удалению ката-
ракты самая распространенная. 
Ежегодно проводится порядка 20 
миллионов таких операций 

Второй вид осложнений – это 
индивидуальная реакция на опе-
ративное вмешательство, то, что 
предугадать невозможно. 

– И что это может быть?
– Повышение артериального 

давления и как следствие – кро-
воизлияние. Может наблюдаться 
индивидуальная реакция на мате-
риал, из которого сделан искус-
ственный хрусталик. Но это очень, 
очень редко встречающиеся ослож-
нения, и для того, чтобы их исклю-
чить, проводятся общеклинические 
предоперационные обследования, 
делается заключение, насколько 
организм готов к экстремальной 
ситуации, каковой является опе-
рация. 

– Может ли катаракта возник-
нуть повторно? 

– Интраокулярная линза (искус-
ственный хрусталик) имплантиру-
ется в капсулу своего родного хру-
сталика, которая со временем из-за 
прикосновения с инородным телом 
может помутнеть. Этот процесс 
называется вторичной катарактой, 
хотя происходит помутнение толь-
ко капсулы-сумки, в которую поме-
щен искусственный хрусталик. 
Разрешается такая ситуация очень 
просто: с помощью лазерного луча 
рассекается окошечко в этой кап-
суле и восстанавливается зрение, 
которое было после операции по 
удалению катаракты.

– Я еще про ограничения после 
операции спрашивала…

– Главное – не простудиться, 
не занести инфекцию в глаз. После 
операции первые несколько суток 
вы будете часто капать в глаз капли, 
и это надо делать чисто вымытыми 
руками и желательно не касаясь 
верхнего века. Нередко пожилым 
людям сложно самим закапывать 
себе глаза, без посторонней помо-
щи им не обойтись. Также после 
удаления катаракты в первые двое 
суток нельзя прикасаться к верхне-
му веку и наклоняться ниже пояса.

– И все-таки, скажите, пожа-
луйста: неужели нет консерватив-
ного лечения катаракты? 

– Капли от катаракты – это то 
же самое, что эликсир молодости… 
Катаракта – заболевание, которое 
обусловлено возрастными измене-
ниями в организме. При катарак-
те, как и при старении, происхо-
дит денатурация белка, возврат к 
исходному состоянию невозможен. 

Вероятно, консервативное лече-
ние можно рассматривать как пси-
хологический тайм-аут для того, 
чтобы человек осознал, что ему 
нужна операция. Когда проводить 
хирургическое лечение? Тогда, ког-

да вы недовольны своим зрением. 
Медицинские показания для хирур-
гического лечения катаракты «вклю-
чаются», когда острота зрения мень-
ше, чем 40 процентов – 0,4. 

Без крови
– здравствуйте, звонит одна 

из постоянных читательниц 
«Народной Воли» и пациенток 
«лоДЭ». еще в 1965 году мне, 
молоденькой девушке, в Москве, 
в одинцовской клинике ката-
ракту вылечили донорской кро-
вью по рецепту профессора 
Архангельского. И все эти годы я 
была зрячая, только сейчас начала 
терять зрение: возраст уже… 

У меня вопрос: проводят ли 
сейчас такое лечение?

– Наверное, вы вспомнили те 
годы, когда в СССР наблюдал-
ся расцвет аутогемотерапии. Это 
метод, основанный на  внутри-
мышечном введении собственной 
крови, при котором происходит 
активация репаративных процес-
сов, идет стимуляция защитных 
функций организма. Репаративные 
процессы могли приводить к тому, 
что на начальных стадиях те забо-
левания, которые относятся к дис-
трофическим, «отпускали» челове-
ка. Но один сеанс аутогемотерапии 
не мог дать эффекта на 60 лет.

На сегодняшний день в 
Беларуси «кровяные» методы при 
лечении заболеваний глаз не при-
меняются.

Что касается катаракты, то это 
необратимый процесс, вернуть 
хрусталику прозрачность невоз-
можно при помощи лекарств! Но 
существуют другие методы, суть 
которых – удаление помутневшего 
хрусталика и замена его на искус-
ственный. Причем современные 
технологии шагнули так далеко, 
что операцию можно делать на 
любой стадии заболевания.

Медовые капли и 
лавровый раствор

– Уважаемые врачи, здрав-
ствуйте! Из Несвижского района 
беспокоит вас Мария Ивановна. 
Можно задать вам вопрос из 
области народной медицины?

– Задавайте!
– слышала, что при катаракте 

витаминные капли можно заме-
нить медовым раствором. Что вы 
думаете по этому поводу?

– Можете попробовать. Надо 
только знать, как правильно приго-
товить раствор и как его хранить. 

Мед можно использовать толь-
ко натуральный, никакого саха-
ра. Берутся в равных частях мед и 
кипяченая вода. Раствор готовится 
каждый день и хранится в темном 
месте, чтобы не попадал прямой 
солнечный свет. Капать следует 
утром и вечером по 2–3 капли в 
каждый глаз.

– У мужа глаза красные, осо-
бенно нижнее веко, которое смо-
трит вовнутрь глаза. заваркой 
чайной можно глаза промывать?

– Можно. Есть еще такой народ-
ный способ: два среднего размера 
лавровых листа ломаются на части 

с 2-копеечную монету и заливают-
ся полустаканом крутого кипятка. 
Когда раствор остынет, им следует 
обильно промыть глаза. Хранить 
приготовленную порцию можно 
три дня.

Без лишних слез
– Добрый день, звоню из 

Полоцка Витебской области! У 
меня такой  вопрос (только не 
воспринимайте его как абсурд-
ный): 2,5 года назад было солнеч-
ное затмение, и я решила посмо-
треть на это явление через окон-
ное стекло. один глаз закрыла, 
а вторым посмотрела на солнце. 
После этого я обнаружила, что 
вокруг меня всё желтое. спустя 
какое-то время «желтизна» про-
шла, но я заметила, что этот глаз, 
которым я смотрела на солнце, 
искажает картинку. При этом 
вижу я хорошо, комиссию по зре-
нию для работы прошла успешно. 
Но думаю, что это ненормально…

– Вам нужно обязательно обра-
титься к офтальмологу и провести 
такое исследование, как оптиче-
ская когерентная томография. Это 
метод диагностики, который позво-
ляет увидеть состояние сетчатки на 
сегодняшний день, насколько она 
повреждена. Вполне вероятно, что, 
когда вы наблюдали затмение, про-
изошел солнечный ожог глаза и на 
сегодняшний день там есть отек 
либо уже формируется атрофиче-
ский очаг. 

– Можно еще вопрос? У меня 
глаза слезятся на улице, особенно 
в холодную ветреную погоду. И 
до затмения слезились, и сейчас...

– Причины могут быть разные. 
Чаще всего глаза «плачут» из-за того, 
что с возрастом происходят измене-
ния в области век. Также причиной 
слезоточивости могут быть изме-
нения со стороны слезной пленки, 
может быть сужение слезной точки. 
Это вы должны выяснить на кон-
сультации у доктора. 

– В каждом случае свое лечение?
– Да, решается индивидуально. 

В 90 процентах случаев при такой 
проблеме надо капать слезозаме-
нитель. Нужно подобрать капли, 
комфортные для вас. 

косметический эффект
– Юрий семенович, ольга 

Александровна, скажите, пожа-
луйста, насколько опасны сосу-
досуживающие препараты, кото-
рые быстро убирают красноту 
глаз? Интернет говорит, что они в 
общем-то безвредны… 

– А какая у вас проблема? Как 
часто их капаете?

– Дело в том, что у меня аллер-
гический конъюнктивит, и от 
красноты спасает только «Визин», 
который капаю каждое утро. Не 
нанесу ли я вреда глазам?

– «Визин» содержат такой ком-
понент, как проадреналин, который 
сужает сосуды. Если вам нужен пре-
зентабельный вид, то капли «Визин» 
помогают. Они дают быстрый косме-
тический эффект и убирают покрас-
нение на пару часов. Но если беско-
нечно долго сужать сосуды, то мож-

но довести их до состояния стабиль-
ного спазма. Это чем опасно? Они 
либо поломаются, потому что через 
тонкий сосуд будет проходить такое 
же количество крови, как и через 
обычный и, следовательно, на сосуд 
будет оказываться большее давление. 
Либо те части глаза, куда они долж-
ны нести кровь, ее недополучат. 

Поэтому сосудосуживающие 
глазные капли рекомендуется при-
нимать не чаще трех раз в день и 
не дольше трех дней подряд. При 
аллергическом конъюнктивите 
можно попробовать другие капли, 
подобрать их вместе с офтальмо-
логом. 

как изгнать мушки 
из глаза?

– здравствуйте! Из Вилейского 
района звоню и вот по какому 
поводу. 

Небольшие полупрозрачные 
«червячки» перед глазами крути-
лись с детства – врачи утвержда-
ли, что это деструкция стекловид-
ного тела, которую никак не выле-
чишь, нужно просто привыкнуть. 
Но с возрастом, кажется, подоб-
ных проблем все больше. Что ска-
жете по этому поводу? есть ли 
эффективные методы лечения 
подобных проблем?

– Деструкция стекловидного 
тела действительно с возрастом 
усиливается. Дело в том, что сте-
кловидное тело – прозрачная суб-
станция, которая не имеет сосудов, 
и всё, что в нем оседает, – чаще 
всего мелкие кровоизлияния из 
сосудов сетчатки, – не исчезает. С 
возрастом эти плавающие помут-
нения накапливаются… К сожа-
лению, консервативно деструкция 
стекловидного тела практически 
не лечится. Существуют препара-
ты, которые рассасывают деструк-
цию, но их эффективность весьма 
низкая. Действенный способ при 
деструкции – это операция. 

– скажите еще, пожалуйста, 
уместно ли иногда использо-
вать капли типа «Тауфон» или 
«Эмоксипин» для облегчения 
состояния глаз?

– Ни первый, ни второй пре-
парат не могут быть вредными 
для глаз, если нет аллергии на них. 
«Тауфон» – основное действующее 
вещество таурин – чаще использу-
ется как альтернатива витаминным 
каплям при катаракте. Мы часто 
назначаем «Тауфон» при заболева-
ниях роговицы либо для уменьше-
ния дискомфорта при приеме гла-
укомных препаратов. Эмоксипин 
– синтетический антиоксидант. 
Может применяться при миопии, 
глаукоме, дистрофиях сетчатки. Так 
как имеет кислый рН, то вызывает 
пощипывание сразу после приме-
нения. Многие офтальмологи, мы в 
том числе, часто его рекомендуем. 
Следует признать, что за пределами 
постсоветского пространства дан-
ный препарат не известен и не при-
меняется. Думаем, незаслуженно.

Мария ЭЙСМОНТ.
Продолжение в следующем 

номере.
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ЗВАнЫЙ ГОСТь

Мария и лошади
На ранчо под Минском лошади и люди учатся спасать друг друга

Вот правда жизни: чело-
век жестко обращается даже 
с любимыми животными. Нет 
пользы, выгоды, закончила 
лошадь свой трудовой путь 
в большом спорте, в цир-
ке или на пунктах проката – 
давай, прощай, до свидания! 
Но состарившееся животное 
может быть еще долго полез-
ным людям. Например, в тера-
певтических целях – для сня-
тия стресса. При этом еще и 
зарабатывая себе на пропита-
ние. Мария ТИХоМИроВА 
разработала целую программу 
гуманного взаимодействия 
человека и лошади – «Побег 
на Ранчо». Проект участвует 
в Республиканском конкурсе 
социальных проектов «Social 
Weekend». Недавно прошел 
первый этап народного голо-
сования: проект «Побег на 
Ранчо» вошел в первую двад-
цатку, притом что на стар-
те было подано 323 заявки. 
Завтра состоится полуфинал 
конкурса.

– Мария, конечно, это 
очень благородно и гуманно 
– заботиться о пристойной 
лошадиной старости. Но 
все-таки не пойму: как вы 
собираетесь использовать 
животное, если на нем уже 
нельзя едить?

– Вот взгляд современ-
ного горожанина! Поверьте, 
кроме верховой езды человек 
может тесно взаимодейство-
вать с животным, причем 
себе на пользу. Возможностей 
немало. Я хочу предложить 
терапию с помощью лошадей.

– Иппотерапию? Но этот 
метод опять-таки на основе 
верховой езды!

– Иппотерапия – это 
метод лечебной реабилита-
ции, он проходит с врачом, 
под его наблюдением. Я не 
психиатр, не клинический 
психотерапевт. Я не работаю 
с диагнозами, у меня другая 
идея: научить дружбе и взаи-
модействию с этим прекрас-
ным животным. 

– Хм, как с собакой?
– Но в отличие от собаки, 

которая всегда готова быть 
рядом с человеком, лошадь 
может игнорировать чело-
века, у нее, что называется, 
и своих дел хватает. Ее надо 
заинтересовать. А завоевать 
ее доверие и внимание стоит 
большого труда. Лошадь чест-
ная, она не притворяется: ей 
не нравится – она уходит. У 
лошади моментальная обрат-
ная связь, она сразу покажет, 
какие у вас с ней отношения 
и насколько вы вообще вла-
деете собой. Лошадь – она 
как маркер, как зеркало ваше-
го внутреннего состояния. И 
вот если вы пришли в состо-
яние гармонии и лошадь 
наконец согласилась с вашим 
присутствием рядом, то вы 
получаете огромный кайф, 
это несравнимо с прогулкой с 
собакой. И терапия в данном 
случае включается автомати-
чески: вы рядом с лошадью 
расслабляетесь, снимаете 
психологические нагрузки.

– Я знаю, что у вас уже 
есть пробные группы. То 
есть запрос на подобные 
услуги в обществе есть.

– Потому что общение 
с природой – так назовем в 
данном случае лошадь – один 
из путей профилактики здо-

ровья человека. Тем более 
что это не массовое действо, 
а точечный, индивидуальный 
подход по запросу, и не в 
кабинете на диване, а на ули-
це с лошадью. Базовый курс 
– пять занятий. Но все инди-
видуально, кому-то, может 
быть, нужен год. При этом 
я хочу использовать в своем 
проекте именно возрастных 
лошадей. А часть денег, кото-
рые заплатит клиент, пойдет 
на содержание животных-
пенсионеров. 

– И как вам в голову при-
шла такая идея? 

– Я ничего нового не при-
думала, такая терапия рабо-
тает в Европе лет двадцать. 
И потому сейчас я участвую 
в конкурсе социальных про-
ектов «Social Weekend»: хочу 
получить средства на учебу. 
Есть конкретные методики, 
есть специалисты – видела 
таких в Нидерландах. Они 
вообще задают стандарты в 
этой области.

– Мария, вы же по перво-
му образованию художник, 
дизайнер. И вдруг такая 
тяга к лошадям…

– Это необъяснимо. 
Мои первые рисунки лоша-
дей, мне кажется, появились 

еще до того, как я увидела 
их вживую. Как будто бы я 
родилась с этим знанием, 
и, кстати, как только стало 
возможно по возрасту зани-
маться верховой ездой, то 
сразу записалась в спортив-
ную секцию в Ратомке. Но 
профессиональным спортом 
все-таки заниматься не ста-
ла, потому что вскоре поняла, 
что это очень директивный 
способ управления лоша-
дью. В наши детские головы 
сразу вбивалось, как лошадь 
бить, как наказывать, чтобы 
она выполняла твои прика-
зы. Как жестко подчинить ее 
себе. У тебя есть хлыст, ты 
им пользуешься, и это нор-
мально, и вообще: кто на ком 
ездит? Кто здесь главный? Я 
довольно долго занималась в 
секции, но когда повзрослела, 
то поняла: не могу. У меня 
случился тихий конфликт с 
тренером – я ушла.

– Но теперь лошади снова 
появились в вашей жизни.

– Теперь я вернула их себе 
в новом качестве. Поверьте, 
лошади – это на всю жизнь. 
Ты можешь много лет не 
заниматься верховой ездой, 
но когда видишь даже просто 
фотографии или слышишь 

стук копыт, у тебя будет екать 
сердце. У меня сейчас в рабо-
те три лошади. Они подо-
печные «Команды помощи 
лошадям», которую организо-
вала Екатерина Любомирова. 
«Команда» занимается спа-
сением животных, которые 
заслужили пристойную ста-
рость и гуманное отношение. 

– А что, мясокомбинат 
грозит всем без исключения 
лошадям-пенсионерам?

– У нас пока в обществе 
так: если на лошадях нельзя 
ездить верхом, то это такой 
страшный недостаток, что 
люди без сожаления умерт-
вляют прекрасных животных. 
В сознании человека лошадь 
должна быть или в большом 
спорте, или в прокате – и в 
одном, и в другом месте она 
должна зарабатывать деньги. 
Иначе никак. Пенсия не пре-
дусмотрена даже для лошадей-
медалистов, бывших спортсме-
нов. Идет жесткая выбраковка. 
Лошадей-пенсионеров поку-
пают мясокомбинаты, их мясо 
добавляют в колбасы, делают 
из них тушенку. 

– М-да, считается, что 
это очень чистое мясо...

– Ну, лошадей действи-
тельно не кормят чем попало, 

это верно. Хотя спортивных 
все-таки подкармливают спе-
циальными добавками, чтобы 
увеличить их выносливость. 

– А «Команда помощи 
лошадям» берет пенсионе-
ров под свою защиту?

– Да, они по возможно-
сти спасают жизни возраст-
ным лошадям. Возглавляет 
«Команду» Екатерина 
Любомирова, бывшая спорт-
сменка. Ей однажды при-
шлось везти свою лошадь, 
своего боевого товарища, на 
мясокомбинат – провожать 
в последний путь. А лошадь 
ведь всё чувствует! Да и 
Екатерина не смогла остаться 
безучастной, и с тех пор не 
раз открывала общественные 
сборы для выкупа животных. 
Сейчас у нее под опекой пять 
лошадей. С тремя из них я 
работаю – они стоят на част-
ной конюшне «Грин ранчо». 
У них там пенсия, дом пре-
старелых.

– А сами лошади после 
спорта в каком психологиче-
ском состоянии? они гото-
вы помогать человеку?

– Верно, после спорта или 
цирка лошади часто надо-
рваны, не очень хорошо себя 
чувствуют, у них очень боль-
шое недоверие к человеку. Им 
нужен адаптационный пери-
од, прежде чем снова пойти 
на службу к человеку в новом 
качестве. Потому что изна-
чально лошади рождаются с 
доверием к человеку, обычно 
жеребенку ведь никто плохо 
не делает. Но потом живот-
ные понимают, что такое 
жить и служить человеку. И, 
конечно, если им дать выбор, 
лошади от человека уйдут. 
Убегут от насилия.

– Но разве сможет лошадь 
выжить без человека?

– Им будет очень сложно, 
конечно. Но животные ведь 
не могут просчитать будущие 
риски и все равно уходят. И 
погибают. В лучшем случае 
дичают, как, например, те же 
американские мустанги.

Елена МОЛОЧКО.

Лидеры отправили 
тренеров в отставку
В футбольных брестском «Динамо» 

и борисовском БАТЭ будут 
новые наставники.

Чемпионат Беларуси по футболу только завер-
шился, а некоторые клубы уже начали формировать 
новый тренерский штаб на следующий сезон.

Так, по сведениям pressball.by, главным трене-
ром серебряного медалиста первенства – борисов-
ского БАТЭ – в ближайшее время станет Кирилл 
Альшевский, который сменит на этом посту 
Алексея Багу.

Кирилл Альшевский в последнем сезоне воз-
главлял дублирующий состав БАТЭ и привел его к 
чемпионству. До этого он пять лет работал с юни-
орскими и юношескими сборными Беларуси, явля-
ясь при этом с 2016 года техническим директором 
Белорусской федерации футбола.

Вчера также официально стало известно, что 
руководство брестского «Динамо», которое в этом 
году выиграло золото чемпионата, приняло реше-
ние не продлевать на следующий сезон контракт с 
Марцелом личкой (на фото).

Именно под его руководством команда завоевала 
Суперкубок Беларуси и впервые в своей истории 
стала чемпионом страны. Имя нового главного тре-
нера пока не называется.

Сергей НИКАНОРОВ.

кСтАти
По сумме двух встреч брестского «Руха» с 

могилевским «Дняпро» стало известно, что в 
следующем сезоне в высшей лиге будет играть 
еще одна команда из Бреста.

КОнКУРС

Лови момент!
Белорусская федерация легкой атлетики в 
очередной раз объявила конкурс на лучшее 

легкоатлетическое фото 2019 года.

Не бегут и не стреляют…
Белорусские биатлонисты неудачно стартовали на этапах Кубка мира, 

но тренерский штаб сборной не видит в этом трагедии.

бИАТЛОн

Болельщики, которые ожидали старта сезо-
на, пока разочарованы. Ни мужская команда, 
ни женская не показывают достойных резуль-
татов, при этом грустная ситуация не только 
со скоростью на трассе, но и со стрельбой. 
Впрочем, наставники нашей команды смотрят 
в будущее с оптимизмом.

«Основной старт для нас – это чемпионат 
мира в Антхольце (пройдет с 13 по 23 фев-
раля. – Авт.), – заявил главный тренер сбор-
ной Беларуси Юрий Альберс. – Подготовку 
выстраиваем таким образом, чтобы пик фор-
мы спортсменов пришелся как раз на середину 
февраля. Но это не говорит о том, что эта-
пы Кубка мира до этого станут проходны-
ми. Настраиваем команду на максимальный 
результат. Надеемся, что медали будут».

Таким образом, тренерский штаб 
сборной соломку себе уже подстелил – до 
февраля могут спать спокойно. А там уже 
как карта ляжет.

Вот как на эту новость отреагировали 
на форуме pressball.by болельщики:

– Сильные мира сего на пике на про-
тяжении всего сезона, а наших на пик под-
водят к середине или чаще к концу сезона. 
Кому нужны такие «спецы»?

– Те, кто с самого начала показывает 
хорошие результаты, тот и на чемпио-
нате мира лучший. Тут одно из двух: либо 
тренеры плохо подготовили спортсменов, 
либо те – лоботрясы, которые знают, как 
пудрить мозги работодателям.

– Почему только наши все неудачи спи-
сывают на пик формы, который будет 
никто не знает когда? В успешных коман-
дах такого нет.

– Рассказы про пик формы – это индуль-
генция на безобразное выступление на весь 
остальной сезон. Толково! Сначала не ругай-
те, потому мы еще выходим на пик. А 
потом – не ругайте, потому что мы этот 

пик уже прошли. А там – и новый сезон. 
Работает, проверено годами.

Впрочем, старты покажут, кто прав, а 
кто виноват. Будем все-таки надеяться на 
лучшее…

Алесь СИВЫЙ.

Расписание этапов Кубка мира-2019/2020
2-й этап. Хохфильцен (Австрия)
13 декабря. 13.30. Спринт (женщины)
13 декабря. 16.20. Спринт (мужчины)
14 декабря. 13.30. Эстафета (женщины)
14 декабря 16.55. Преследование (мужчины)
15 декабря. 14.00. Преследование (женщины)
15 декабря. 16.15. Эстафета (мужчины)
3-й этап. Ле Гран Борнан (Франция)
19 декабря. 16.15. Спринт (мужчины)
20 декабря. 16.15. Спринт (женщины)
21 декабря. 15.00. Преследование (мужчины)
21 декабря. 17.00. Преследование (женщины)
22 декабря. 14.10. Массовый старт (мужчины)
22 декабря. 16.15. Массовый старт (женщины)
4-й этап. Оберхоф (Германия)
9 января. 16.30. Спринт (женщины)
10 января. 16.30. Спринт (мужчины)
11 января. 14.00. Эстафета (женщины)
11 января. 16.15. Эстафета (мужчины)
12 января. 14.45. Массовый старт (женщины)
12 января. 16.30. Массовый старт (мужчины)
5-й этап. Рупольдинг (Германия)
15 января. 16.30. Спринт (женщины)
16 января. 16.30. Спринт (мужчины)

17 января. 16.30. Эстафета (женщины)
18 января. 16.30. Эстафета (мужчины)
19 января. 14.15. Преследование (женщины)
19 января. 16.30. Преследование (мужчины)
6-й этап. Поклюка (Словения)
23 января. 16.15. Индивидуальная гонка (мужчины)
24 января. 16.15. Индивидуальная гонка (женщины)
25 января. 15.15. Одиночная смешанная эстафета
25 января. 17.00. Смешанная эстафета
26 января. 14.15. Массовый старт (мужчины)
26 января. 17.00. Массовый старт (женщины)

ЧМ-2020 в Антхольце (13–23 февраля)
7-й этап. Нове-Место (Чехия)
5 марта. 19.35. Спринт (женщины)
6 марта. 19.30. Спринт (мужчины)
7 марта. 16.00. Эстафета (женщины)
7 марта. 19.00. Эстафета (мужчины)
8 марта. 13.45. Массовый старт (женщины)
8 марта. 15.45. Массовый старт (мужчины)
8-й этап. Контиолахти (Финляндия)
12 марта. 17.30. Спринт (мужчины)
13 марта. 17.30. Спринт (женщины)
14 марта. 15.45. Преследование (мужчины)
14 марта. 17.45. Преследование (женщины)
15 марта. 15.15. Одиночная смешанная эстафета
15 марта. 17.15. Смешанная эстафета
9-й этап. Холменколлен (Норвегия)
20 марта. 15.15. Спринт (женщины)
20 марта. 18.30. Спринт (мужчины)
21 марта. 16.00. Преследование (женщины)
21 марта. 18.45. Преследование (мужчины)
22 марта. 16.15. Массовый старт (женщины)
22 марта. 18.00. Массовый старт (мужчины) 

нОВЫЯ ІМёнЫ

Яшчэ адна 
«залатая рыбка». 

Анастасія Шкурдай 
– хто яна?

Чэмпіянат Еўропы па плаванні паказаў, 
што ў гэтага віду спорту ў Беларусі 

ёсць будучыня.

У мінулыя выхадныя 
16-гадовая беларуская 
плыў чых а Анас т асія 
шкурдай заваявала золата на 
дыстанцыі 100 м батэрфляем 
на першынстве Еўропы на 
кароткай вадзе, які праходзіць 
у Вялікабрытаніі.

Таксама Ілля шымановіч 
заваяваў серабро на дыстанцыі 
100 м брасам, а мужчынская 
зборная Беларусі – бронзу ў 
эстафеце 4x50 метраў.

Адным словам, не самыя 
дрэнныя перспектывы…

Што тычыцца Насці 
Шкурдай, то юная спартсменка 
жыве ў Брэсце, яе трэніруе 
Вольга Якаўлеўна Ясяновіч. У 
красавіку 2017 года Анастасія 
стала самым маладым майстрам 
спорту міжнароднага класа ў 
гісторыі беларускага плавання. 
Хаця наогул магла не патрапіць 
у гэты від спорту.

«У дзіцячым садку мы 
двойчы ў месяц сядзелі на 
бальнічным, – распавяла 
TUT.BY маці спартсменкі 
Валерыя Уладзіміраўна. – 
Заўсёды! Насця нарадзілася з 
неразгорнутымі лёгкімі, вадкасць 
выцякала, у рэанімацыі ляжала. 
Калі ёй было тры месяцы, мы 
ўжо з запаленнем лёгкіх у шпіталі 
пабывалі. Аб плаванні нават і 
гаворкі не было.

Я пагадзілася адвесці Насцю 
ў басейн толькі таму, што ёй 
трэба было развівацца фізічна 
для ўмацавання арганізма, хаця 
хірург сказаў: «Вашу дзяўчынку 
ў плаванне ні ў якім разе нельга 

аддаваць – вікінг вырасце. 
Толькі на танцы». Я і марыла, 
што Насця будзе танцаваць, а 
атрымалася русалка».

Дзяўчынка настолькі 
захапілася плаваннем, што гэта 
стала для яе сэнсам жыцця. 
Хаця даводзілася складана.

«Я па дачцэ бачу, што 
гэта яе жыццё, – працягвае 
мама спартсменкі. – Калі 
Насця хварэе і вымушана 
прапусціць трэніроўку, то 
вельмі перажывае. Не можа 
адпачываць. Нават калі фільм 
глядзіць, то зачыняецца ў 
пакоі і робіць практыкаванні… 
Выходзіць – майка мокрая. 
Здаралася такое, што на 
вуліцы маразы каля мінус 20, а 
трэніроўка ў 8.00 пачынаецца. Я 
кажу: «Давай трэнеру пазваню, 
скажу, што ў цябе тэмпература 
была, што ты прастудзілася». 
Яна мне: «Ты ж мама, як ты 
такое можаш казаць?!» Шалік 
на шыю – і пайшла па сумётах».

У красавіку 2017 года 
Анастасія Шкурдай стала 
самым маладым майстрам 
спорту міжнароднага класа ў 
гісторыі беларускага плавання, 
затым абнавіла рэкорд краіны 
на дыстанцыі 100 м на спіне, 
які раней належаў нашай 
«залатой рыбцы» – трохразовай 
меда ліс тцы а лімпіяд 
Аляксандры Герасімені.

3 студзеня Насці Шкурдай 
споўніцца 17 гадоў, так што ў 
яе яшчэ ўсё наперадзе. І новыя 
старты, і новыя перамогі…

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Его итоги будут традиционно подведены во вре-
мя торжественной церемонии вручения специальной 
награды «Атлетика».

Как сообщили в Белорусской федерации легкой атлетики, 
для участия в конкурсе приглашаются профессиональные 
фотографы, а также представители СМИ, освещавшие спор-
тивные события, которые проходили в Беларуси в этом году.

Будут представлены три номинации: 
«Профессиональный спорт», «Массовый спорт» и 
«Детский спорт».

Фотографии-победители в каждой из номинаций опре-
делит жюри, а обладателя специального приза зрительских 
симпатий выберут посетители сайта Белорусско й федера-
ции легкой атлетики.

Виктор ШПАК.

ВнЕ ИГРЫ

Падпісацца на «Народную Волю»  
можна ў любы дзень 

у любым паштовым аддзяленні 
ці ў спецыялізаваных пунктах 

«Белсаюздруку».


